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7 فراز از زندگى و مبارزات 
سردار شهيد «حسين همدانى» 

پرنده تر زِ مرغانِ هوايى

گفت و گو با محمدسرور رجايى
 به بهانه تازه ترين اثرش درباره شهداى افغانستانى دفاع مقدس

خون شريكى «از دشت ليلى تا جزيره مجنون»

ir

گفت و گوى قدس به مناسبت روز جهانى كودك 
با كارگردان نماهنگى كه به فرزند شهيد حججى تقديم شد 

« على كوچولو» 
اميد و پيشرفت را نشان مى دهد
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مردم

پيشنهاد سفر

پاييز؛ بهترين فصل براى گشت و گذار در حاشيه خليج فارس است
غارى به يادگار از باستان

فصل بهار و عيد نوروز در جنوب ايران، بخصوص كيش و قشم جاى سوزن 
انداختن نيســت. از هر 10 نفر كه بپرســيد ســفر كجا مى خواهيد برويد، 
دست كم 6-5 نفرشان مى گويند قشــم و كيش! تابستان ها هم كه تحمل 
گرماى 50-40 درجه جنوب ايران، مرد مى خواهد و بعيد اســت كه كسى 
غير از خودشان توان داشته باشد آن گرما را تحمل كند. مى ماند يك پاييز و 
زمستان كه بهترين فصل براى گشت و گذار در جنوب ايران خواهد بود. هم از 
خلوتى و آرامشش مى توان لذت برد و هم اين كه آب و هوايش بهارى است؛ 
اما يكى از جاذبه هاى بى نظير و اســرارآميز قشم غارى با نام عجيب خربس 
است كه خيلى ها آن را از برنامه سفرشان خارج مى كنند و ترجيح مى دهند 

كه بازارگردى كنند.

 كِى درست شده است؟
پيش از آنكه اين منطقه به سبب وجود اين غارها اهميت پيدا كند، روستايى 
به نام خوربيز يا خربس در اينجا وجود داشــته است كه قدمت آن به دوران 
ساســانيان باز مى گردد. خربس در آن زمان روســتايى  آباد و پر رونق بود؛ 
سكونتگاهى امن در ميان تپه هاى كوتاه و بلند مرجانى كه به صورت دايره وار 

آن را احاطه كرده بودند. 
حالا از اين روستا تنها دشتى از ويرانه ها باقى مانده است؛ اما گفته مى شود 
حداقل تا زمان ساســانيان مردم در آن ســكونت داشــتند و ســياحان و 
كشــتى بانان در آن تردد مى كردند. اين ارتفاعات همگى مشرف به شهرند 
و شهر تا دريا فاصله كوتاهى دارد. يكى از نشانه هايش بركه يا آبدان بزرگى 
با طاق گهواره اى است كه قدمت سكونت در اين منطقه را تا دوره ساسانى 
نشــان مى دهد. اگر در دشت ويرانه هاى خربس، رو به شمال بايستيم، آثار 
ساختمانى قلعه مخروبه  اى از سنگ را مى بينيم كه به دوران صفويه تعلق 
دارد. احتمال مى رود كه پس از دوران صفويه، سنگ چين هاى آن را بازچينى 
كرده باشند؛ اما همان بازچينى ها هم فروريخته اند. در روبه روى اين قلعه به 
گورســتانى باستانى بر مى خوريد كه گورهاى پيش از اسلام و بعد از اسلام 
در آن ديده مى شــود و مشرف به دهانه غارهاى خربس قرار دارد. حالا اين 
غار از آثار انگشت شمار باقى مانده از خربس پررونق است. غارى كه از نظر 
زمين شناسى قدمت زيادى دارد و تردد انسان در آن را به دوران مادها نسبت 
مى دهند. خربس را از نظر نماسازى، شبيه به معبد يا آرامگاه صخره اى «كلات 
خورموج» در دامنه   كوه مُند بوشهر مى دانند و بسيارى معتقدند كه همجوارى 
اين محل با روستاى خربيز حكايت از آن دارد كه در دوره  مادها يك تمدن 

بزرگ پيشرفته در جزيره وجود داشته است.

 غار خربس به چه كار مردم مى آمده است؟
از آنجا كه اســناد يا شــواهد خاصى براى اين غار و سرنوشتش وجود ندارد 
همه چيز بر پايه حدس و گمان و افسانه هاى محلى است. در اينجا به برخى 

كاربرى هايى كه براى غار آورده اند اشاره مى كنيم:
1- پرستشگاه آيين مهرپرستى: قرارگيرى غار در ارتفاع سبب شده تا 
بسيارى به اين فكر بيفتند كه اينجا پرستشگاه مهر و الهه  ميترا بوده است. 
مِهرپرستى يا آيين مهر آيينى بر پايه پرستش «ميترا» در دوران پيش از آيين 
زرتشت پديد آمد. مهر يا ميترا يكى از كهن ترين اسطوره هاى بشرى هستند 
كه ريشه شان به اقوام آريايى نخستين باز مى گردد. داستان مهر آن قدر در 
دنياى باستان و بين ملل گوناگون پيچيد كه از شكل اسطوره اى در آمد و به 

عنوان يك آيين اجتماعى و مذهبى در نظر گرفته شد.
2- استودان زرتشتى ها: وجود استودان زرتشتى ها هم يكى از كاربردهايى 
است كه براى اين غار مطرح مى كنند. استودان به معناى جايگاه نگهدارى 
استخوان است و يكى از محل هاى مرتبط به دين زرتشتى به شمار مى رود. بر 
اساس باورى كهن در آيين زرتشتى، مردگان به خاك سپرده نمى شوند بلكه 
خوراك پرندگان مى شوند و تنها استخوان هاى شان بر جاى مى ماند. استودان 
جايى بود كه اين استخوان ها نگهدارى مى شد و معمولاً به صورت هاى منتظم 
و چهارگوش يا نامنتظم و ساده در كوه بود. استخوان مردگان پس از پوسيدن 

يا خورده شدن گوشت به استودان انتقال مى يافت.
3- پناهگاهى براى مردم بى دفاع: نظريه ديگــرى وجود دارد كه غار 
خربس را پناهگاه مردم مى داند. در گذشته وقتى دزدان دريايى پا به جزيره 
مى گذاشتند داشتن يك پناهگاه امن نيازى مهم بود. مردم براى حفاظت از 
خود حفره هايى درون غار حفر كردند. اين حفره ها در زمان خطر، جان پناه 
كودكان، زنان و كهنسالان مى شدند و مردان جوان هم به جنگ با مهاجمان 

مى رفتند. در غارها آب و غذا و سنگ هايى براى پرتاب و دفاع وجود داشت.

 چه چيزى در غار انتظارتان را مى كشد؟
9 روزنه موجود در ديوار كوه، ورودى هاى غار را تشكليل مى دهند؛ 6 روزنه 
در بالا، 2 تا در وســط و يكى در پايين. گرچه امروزه تنها از يك روزنه وارد 
مى شــويد و پس از پايان بازديد از يك روزنه ديگر به خارج از غار مى رويد. 
پشــت اين روزنه ها تالارى بزرگ قرار دارد كه دو تاقچه  كوچك در آن ديده 
مى شود كه احتمالاً جاچراغى بوده اند. پس از ادامه بازديد در محيط داخلى 
غــار، تالارها، دهليزها، اتاق ها، چشــمه ها و روزنه هاى ديگر را مى بينيد كه 
همگى به هم راه دارند و بــازى هزارتو را برايتان تداعى مى كنند. ابعاد اين 
اتاق ها و تالارها از 4 در 5,5 متر تجاوز نمى كند و تالار بزرگ غار حدود 25 
مترمربع وســعت دارد. روزنه هاى غار رو به شمال و جنوب هستند و نشان 

مى دهند كه روزگارى مردمى در اين غار حضور داشتند. 
شــايد در ابتدا تنها تودرتو بودن غار نظرتــان را جلب كند؛ اما كمى كه به 
ديواره ها دقت كنيد آثار جالبى را بر روى آن ها مى يابيد. در اينجا مى توانيد 
صدف ها را ببينيد كه حكايت از غرق بودن اين غار در دريا در گذشــته هاى 
دور دارد. رد كنــده كارى هــا بخوبى در غار مشــهود اســت و مى توانيد با 
خيالبافى تان اشكال جالبى را در ميان آن ها بيابيد. نقش و نگارها، حكاكى ها و 

تصويرگرى هاى اين غار قوه تخيل شما را بخوبى به كار مى اندازند.
البته هنرمندان سنگتراش نيز بيكار نمانده اند و در سمت راست غار، دهليزها 
و دالان هاى جديدى ايجاد كرده اند كه به زيارتگاه شهرت دارند. اين دالان ها 
و دهليزها به وجود آمده اند تا كمكى براى درك ســاختار قديمى اين غارها 
باشند. در اين دالان هاى تازه طرح هايى شبيه طرح هاى باستانى مى بينيد كه 
كنده كارى شده اند. اين كنده كارى ها در عين زيبايى، طرح شان به گونه اى 

است كه لطمه اى به اصالت غار وارد نكند.

يونسى   عباســعلى ســپاهى   /  مردم 
مشكل  نمى دانم  نمى شناسيم.  را  بعضى ها 
از ماســت يا از آن ها كه اهل هياهو و جار و 
نيستند.  براى ديده شدن  جنجال و سعى 
كار خودشــان را مى كنند آن هم آهسته 
و پيوســته. وقتى براى هميشه از ما دريغ 
مى شــوند خبردار مى شويم كه يكى ديگر 
هم رفت، يكى از همان خوب هايى كه حتى 
شنيدن شرح حالشان از زبان ديگران هم 
باعث مى شود فكر كنى چه انسان بزرگى. 
پروفسور كيوان مزدا يكى از همين آدم هاى 
بزرگ بود كه رفت. بعد از رفتنش خيلى ها 
خبردار شدند كه او كه بود، هر چند همين 
حالا هم ما فقط اندكى از ماجرا را مى شنويم 
و درك مى كنيم، چون بزرگى يك انسان را 
هرگز به مدد كلمات و شنيده ها نمى توان به 

طور كامل تصوير كرد.

 مردى كه از سازندگان زنجيره اميد بود
كيوان  نوشته اند:پروفســور  اميد»ى ها  «زنجيره 
مزدا از بزرگ ترين جراحــان ارتوپدى در دنيا، 
نابغه جراحى ســتون فقرات اطفــال و يكى از 
بنيان گــذاران خيريه بين المللــى زنجيره اميد 
ايران از بين ما رفت. زنجيره اميدى كه به روايت 
پايگاه اطلاع رســانى اش «... مؤسســه خيريه اى 
بين المللى اســت كه در تير ماه 1386 شــروع 
به كار كرده است. اين مؤسسه خدمات درمانى 
خــود را با كمترين هزينه بــه كودكان زير 18 
ســال بدون در نظر گرفتن ديــن، نژاد و مليت 
و طبق اســتانداردهاى بين المللى در سه رشتۀ 

قلب، ارتوپدى و ترميمى ارائه مى دهد. 
زنجيره اميــد فقط يك مؤسســه خيريه براى 
درمان كودكان نيســت؛ اين مؤسســه با ورود 
تيم هــاى بين المللى و در جريــان همكارى با 
پزشــكان فوق تخصص مجــرب داخلى جهت 
ايجاد كيفيت مطلوب درمــان، دوره هاى كوتاه 
مدت و بلندمدت آموزشــى برگــزار مى كند و 
همچنين اولين مؤسســه خيريه اســت كه در 
درون خود تيم فوق تخصصى پزشكان ايرانى و 
فرانسوى دارد. تاكنون 105 تيم فرانسوى جهت 
انجام مأموريت پزشكى و تعامل درمانى و علمى 
و آموزشــى به ايران ســفر كرده  اند؛ همچنين 
بيش از 107 پزشك براى دوره هاى كوتاه مدت 
Observer و ســه پزشك براى دوره هاى بلند 
مدت Clinical اعزام شــده اســت كه توسط 
سفارت فرانسه تحت حمايت مالى قرار گرفته اند. 
يكى از شــاخصه هاى مهم فعاليت هاى زنجيره 
اميد كاهش چشــمگير هزينه هــاى درمان با 
بالاترين سطح استاندارد كيفيت درمان است. از 
آغاز فعاليت زنجيره اميد تاكنون بيش از10 هزار 
و600كودك بيمار ارتوپدى، قلبى و ترميمى از 
سراسر كشور توسط اين مؤسسه درمان شده اند. 
زنجيره اميد طبق اطلاعات ثبت شده در پرونده 
مددجويان در طول فعاليــت خود، از همه 33 
استان كشــور پذيرش داشــته است».پروفسور 
كيوان مزدا يكى از پزشكان فعال در اين موسسه 
خيريه بوده اســت. حالا او نيست، اما خيلى ها 
از روزهاى بــودن او خاطره دارند. بچه هايى كه 
پروفسور لبخندزنان ملاقاتشان مى كرد و آن ها را 
براى عمل هاى سخت آماده مى كرد؛ همان هايى 
كه وقتى بزرگ شدند براى بچه هايشان تعريف 
خواهند كرد كه روزگارى دكترى به نام كيوان 
مــزدا بود كه كودكان نيازمنــد را مجانى عمل 
مى كرد و آن ها را به زندگى عادى برمى گرداند. 
چه قدر خوب است وقتى نباشى آدم ها درباره ات 
ايــن گونه حرف بزنند و هر جــا نامت بيايد به 
مهر بيايد و به عشــق نه بــا تنفر و بازگو كردن 

بدى هايت.

 پروفسور در «آى آدم ها»
«آى آدم ها» فيلمى است ساخته رخشان بنى اعتماد؛ 
فيلمى درباره بيمــارى بچه هايى از خانواده هاى 
تنگدست. در فيلم تلاش شده است نجات جان 
اين بچه ها از طريق موسسه خيريه زنجيره اميد و 
درمان هاى رايگان آن به تصوير كشيده شود. موزه 
ســينماى باغ فردوس در اولين شب شهريورماه 
آن را با حضور بنى اعتماد و جمعى از سينماگران 
و خبرنگاران به نمايش گذاشت. بنى اعتماد بعد 
از نمايش فيلم در گفت وگويى گفته بود: «روزى 
كه در بيمارستان نورافشار، دكتر مزدا به اتفاق تيم 

فرانسوى همراهش چند جراحى سنگين داشت، 
يكى از سخت ترين تجربه هاى همه دوران كارى ام 
بود. زهرا، محمدرضا و ابوالفضل يك به يك به اتاق 
عمل منتقل شــدند. ابوالفضل نوجوان روستاى 
مرنجان، شــرايط پرريسكى داشــت و احتمال 
خطر بالا. اين را ما مى دانستيم و زمانى كه روى 
برانكارد با پدر و مــادرش خداحافظى كرد و به 
 طرف آسانسور برده شد، همه ما به شدت منقلب 
بوديم. بايد خود را به سختى حفظ مى كرديم كه 
تنش خانواده را زياد نكنيم. ابوالفضل رفت و يداالله 
نجفــى همكارم با صداى گرم و دلنشــين كه از 
شــدت بغض مى لرزيد، زير لب خواند: «تو را من 
چشم در راهم/ شباهنگام/ كه مى گيرند در شاخ 
تلاجن، سايه ها رنگ سياهى/ وزان دل خستگان 
راســت اندوهى فراهم/ تو را من چشم در راهم/ 
شــباهنگام، در آن دم كه برجا دره ها چون مرده 
مــاران خفتگانند/ در آن نوبت كه بندد دســت 
نيلوفر به  پاى ســرو كوهى دام/ گرم يادآورى يا 
نــه، من از يادت نمى كاهم/ تو را من چشــم در 

راهم…»
آن روز ابوالفضــل كه به ادبيات عشــق غريبى 
داشت، اين شعر نيما را با صداى ضعيف و لرزانش 
برايمــان خوانده بود و يــداالله در ميان صداهاى 
ضبط  شده اش به دنبال آن مى گشت. تصميم به 
اســتفاده از صداى ابوالفضل براى اين صحنه در 

همان روز قطعى شد و...».

 جراحى مجانى500 كودك
اين هــم حرف هاى مديــر روابــط بين الملل 
مؤسسه خيريه زنجيره اميد. تماس گرفته بودم 
تا با مديرعامل موسســه مريم مرعشى صحبت 
كنم اما ايشــان در فرانســه بود. رفته بود تا در 
مراسم خاك ســپارى يار مهربان زنجيره اميد 
شركت كند، براى همين دقايقى با مدير روابط 
بين الملل مؤسسه درباره پروفسور صحبت كردم. 
او مى گويد: پروفســور از اعضــاى هيئت مديره 
مؤسســه بودند. ايشان از بدو تأسيس مؤسسه با 
اينجا همكارى داشــت. ايرانى بود ومتولد مرداد 
1338آبــادان. تا هفت ســالگى در ايران زندگى 
كرد. بعد از هفت ســالگى به فرانســه رفت و در 
فرانسه درس پزشكى خواند. تخصص ايشان هم 
جراحى ارتوپدى و فلوشيپ جراحى ستون فقرات 
اطفال بود. در رشته خودشان از چهره هاى مطرح 
در سطح جهان بودند و حتى در اين حوزه چند 
اختراع هم داشــتند كه براى جراحى هاى ستون 

فقرات كودكان كاربرد داشت. 
 تكنيــك خاص و ابداعى پروفســور مزدا به نام 
خودشــان در اصلاح انحراف هاى ستون فقرات، 
در اكثر مراكز پزشــكى دنيا اســتفاده مى شود 
و بــا اين تكنيــك منحصربه فــرد امكان عمل  
انحراف هاى فقرات به وجود آمد. وى حتى قبل 
از پيوستن به زنجيره عشق در نقاط مختلف دنيا 
كار خيرخواهانه پزشكى انجام مى داد. تا جايى 
كه خبر دارم 31 ســال به ايــن كار داوطلبانه 
مشغول بودند و با تيم خود براى انجام جراحى ها 
به نقاط مختلف دنيا ســفر كردنــد و همه اين 
سفرها هم كار داوطلبانه بود كه از ارزش والايى 

برخوردار است. 
ســال 1382 كه زلزله بم اتفاق افتاد به كمك 
كودكان شــتافت و عمل هايى را آن زمان انجام 
داد. از سال 1386 كه فعاليت خود را با مؤسسه 
زنجيره اميد ايران آغاز كرد، هرسال سه تا چهار 
بــار براى ويزيــت رايگان كــودكان بى بضاعت 
بــه ايران مى آمد و ســالى دو بار با تيم خودش 
براى عمل هاى جراحى به ايران ســفر مى كرد. 
اين برنامه ها هم به شــكلى برنامه ريزى شــده 
بود كه در هر ســفر ايشان به همراهى تيم خود 
حــدود30 كودك را عمــل مى كردند. در طول 
ســال عمل هاى اصلاح ســتون فقرات توسط 
پزشــكانى كه با موسســه ارتبــاط دارند انجام 
مى شــد اما عمل هاى خاص براى بيمارانى كه 
انحراف ستون فقرات آن ها بالاى 100 درجه بود 
و عمل آن ها همراه با ريســك بالايى بود توسط 
ايشــان به همراه تيم همراهش انجام مى شــد. 
معمولا تيم ايشــان كــه از فرانســه مى آمدند 
چهار نفــر بودند. همه عمل هــا روى كودكانى 
انجام مى شدند كه تحت پوشش زنجيره بودند. 
در 11 ســالى كه پروفســور با زنجيره اميد كار 
كردند حــدود 500 كودك را به صورت مجانى 
جراحى كرده بودنــد و نزديك به 2000 نفر را 

ويزيت كردند. بعضى از جراحى ها در چند نوبت 
انجام مى شدند و همه اين جراحى ها به صورت 
مجانى انجام مى شد؛ حتى تجهيزات مورد نياز 
براى عمل هم توسط زنجيره اميد تهيه مى شد. 
نكته ديگرى كه مى شــود به آن اشاره كرد اين 
موضوع اســت كه در طول 11 ســال، پروفسور 
مزدا در كنار فعاليت درمانى، فعاليت هاى علمى 
و آموزشى هم داشتند كه در قالب آن جراحانِ 
ســتون فقرات زيادى به واســطه ايشان تربيت 
شدند و بر اين آموزش هم تأكيد فراوان داشتند.

برنامه ويزيت ايشان به اين صورت بود كه از 9 صبح 
شروع مى شد و تا 9 شب ادامه داشت و در اين بين 
فقط براى ناهار تعطيل مى شــد و در يك روز به 
طــور ميانگين 150 بيمار را معاينه مى كردند كه 
معمولاً يك سوم اين بيماران نيازمند عمل بودند 
و چنــد روز بعد عمل ها به صورت فشــرده انجام 
مى شــد و روزى تا هفت نفر از صبح تا شب عمل 
مى شــدند. نكته جالب اينكه در اين بين ايشان از 
ارائه سخنرانى براى ديگر بيمارستان ها و دانشگاه ها 
هم غافل نبودند؛ حتى زنجيره اميد با همراهى و 
همكارى دكتر مزدا تعدادى از پزشــكان را براى 
گذراندن دوره هايى خاص در جراحى ستون فقرات 
به فرانســه اعزام مى شــدند تا در بخش ارتوپدى 

اطفال در بيمارســتان روبرت دوبــره پاريس كه 
رياست آن برعهده پروفسور مزدا بود، آموزش هاى 

لازم را ببينند.
دكتر مزدا در خيلى از جوامع معتبر علمى عضو 
بودند مانند جامعه جراحان ســتون فقرات اروپا. 
در فرانســه هم خيلى در موضوع جراحى ستون 
فقرات چهره مطرحى بودند. معمولاً در ســكوت 
خبرى و بدون هيچ هياهويى با تيم همراه خود از 
فرانسه به ايران مى آمد. همه هم و غمش مداواى 
كودكان بى بضاعت بود. در آخرين سفرى كه به 
ايران در شــهريور 97داشت هم توانست با سعى 
و تلاشــى مثال زدنى28 كودك را جراحى كند؛ 
جراحى هايى كه اگر عكــس قبل و بعد از عمل 
آن ها را ببينيد اصلاح ستون فقرات كه انجام شده 

غيرقابل باور مى باشد.

 من عاشق بچه هايم
خودش در جايى گفته است: من عاشق بچه هايم. 
در فرانســه در ارتش كار مى كردم اما هميشــه 
احســاس مى كردم چيــزى كــم دارم. از ارتش 
بيرون آمدم. ســال 1987 كار داوطلبانه را شروع 
كردم و مرتب به كشورهايى مثل كامبوج، ويتنام، 
افغانستان و... ســفر كردم و عمل هاى بسيارى را 
انجام دادم. من با پزشكان بدون مرز كار مى كردم 
و از 23 سال قبل كه زنجيره اميد فرانسه راه افتاد، 
هميشــه با آن ارتباط داشتم. در آفريقاى جنوبى 
كار كرديم و در كابل بيمارســتان كودك و اطفال 
را راه انــدازى كرديم. من كار ويــژه اى نمى كنم. 
خيلى ها به ما كمك مى كنند و ما سعى مى كنيم 
زندگى بچه ها بهتر بشود. بيماران همه دنيا براى 
من فرق ندارند چون همه انســان هســتند فقط 
بايد تلاش كنيــم و آن ها را به زندگى برگردانيم. 
فعاليت داوطلبى جزيى از زندگى ام است؛30 سال 
است كه كار من اين اســت، برهانى براى توجيه 
آن نــدارم؛ همان گونــه كه نفس مى كشــم، كار 
داوطلبى مى كنم. به نظر شما نفس كشيدن دليل 
مى خواهد؟ اينجا كشور پدرم بود و كشور من هم 
هست و آرزويم اين است كه روزى برسيم كه اين 
كشــور و اين مملكت زنجيره اميد را لازم نداشته

 باشد. 

 اى كاش...
خيلى دلم مى خواست يكى از آدم هاى متفاوتى 
كه در اين صفحه سراغشان مى رويم كيوان مزدا 
بــود، اما در مقدمه هميــن مطلب هم گفتم او 
اهل هياهو و خود نشــان دادن به مطبوعات و 
رســانه ها نبود. اگر بود بايد در جست وجوهاى 
اينترنتى بعــد از مرگ او بــه چيزهاى زيادى 
دربــاره او مى رســيديم در صورتى كه اين طور 
نيست. پروفسور بيش از هر چيزى به دنبال كار 
كردن براى كودكان نيازمند درمان بوده اســت 
و نه چيزى ديگر. بــراى همين من هم يكى از 
جمله آدم هايى بودم كه بعد از رفتن او با نامش 
و كارهاى ارزشــمندى كه انجام داده بود آشنا 
شدم. دلم مى خواســت به جاى جست وجو در 
فضــاى مجازى براى يافتن چيــزى درباره او با 
خودش حرف مى زدم. حتماً حرف هاى فراوانى 
براى گفتن داشت. مگر مى شود آدمى اين همه 
عاشق باشد ولى حرفى براى گفتن نداشته باشد. 
كسى كه با آن همه افتخار مى گويد اينجا كشور 
پدرم است وكشور من هم هست، كسى كه همان 
طور كه به كودكان ســرزمينش عشق مى ورزد، 
كودكان كامبوج و ويتنام و افغانســتان و ديگر 
كشــورها را هم فراموش نمى كند بايد وجودى 
لبريز از عشق داشته باشد. كسى كه آخر هفته 
خودش به جاى تفريح در يك كشــور اروپايى 
را به بچه هاى نيازمنــد اختصاص مى داد و اين 
همه راه را مى كوبيد و مى آمد تا زندگى كودكى 
را بهتر كند، انســان بزرگى بــود. با خودم فكر 
مى كنم كاش به جاى اينكه فضاى شــبكه هاى 
مجــازى ما بــا بى مــزه بازى هاى شــاخ هاى 
اينستايى و دعواهاى آن ها پر مى شد، با كارها و 
حرف هاى ارزشمند انسان هاى ارزشمندى چون 
كيوان مزدا پر مى شد تا حالمان خوب مى شد تا 
به اين مى رسيديم كه هنوز هم جهان مى تواند 
جاى قابــل تحملى براى زندگى باشــد، وقتى 
آدم هايى را در كنارمان داريم كه همه وجودشان 
عشق است. هفته آخر شــهريورماه بود. بعد از 
يك جلسه كارى در پاريس،پروفسور مزدا دچار 
ايست قلبى شد و به كما فرو رفت و در تاريخ 11 

مهر1397چشم از جهان فروبست.
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يادى از زنده ياد پروفسور كيوان مزدا،  جراح مطرح ستون فقرات
به روايت يكى از اعضاى زنجيره اميد  

بى هياهو

برش

هميشه احساس مى كردم چيزى 
كم دارم.اين بود كه كار داوطلبانه 
را شــروع كــردم و مرتــب بــه 
كشورهايى مثل كامبوج، ويتنام، 
افغانســتان و... ســفر كردم. در 
آفريقاى جنوبــى كار كرديم و در 
كابل بيمارســتان كودك و اطفال 
را راه اندازى كرديم. البته بگويم 
كــه مــن كار ويــژه اى نمى كنــم. 
خيلى ها بــه ما كمك مى كنند و ما 
سعى مى كنيم زندگى بچه ها بهتر 

شود...

رى
يد

ى ح
هاد

ح: 
طر

درست  آدم ها»،  «آى  مستند  در  جايى 
يك  داخل  مزدا  پروفسور  كه  همان جايى 
ماشين نشسته و درباره زنجيره اميد صحبت 
مى كند، جمله اى طلايى از او ثبت شده است. 
او مى گويد: «آرزوى من اينه كه يك روز بياد 
كه ايران به زنجيره اميد احتياجى نداشته 
باشه...» همين برش و برش هاى ديگرى از 
زندگى  كيوان مزدا دستمايه مستند كوتاهى 
شده كه اين روزها و درست بعد از اينكه ما او 
را شناختيم، در شبكه هاى اجتماعى دست 
به دست مى شود. بخش هايى از اين مستند 

را با اسكن كردن كد زير ببينيد. 

پروفسور كيوان مزدا

تولد: 31 مرداد 1338 - آبادان
درگذشت: 11 مهر 1397 - فرانسه

از بزرگان جراحى ارتوپدى دنيا| نابغه جراحى ستون فقرات اطفال 
از موسسان موسسه خيريه درمانى زنجيره اميد



قسمت دوم و پايانى

دوشنبه  16 مهر 1397
11 28 محرم 1440 8 اكتبر 2018  سال سى و يكم  شماره 8800 

يادداشت

خبر

آيت االله جوادى  آملى:
خون شهدا مفسدان اقتصادى را رسوا مى كند

رسا: استاد برجسته درس خارج حوزه علميه 
قم گفت: تأمين زندگى كســى كه در مسير 
دين قــرار دارد بر عهده خداوند اســت، اگر 
كسى در مسير صراط مستقيم نبود مشكل 
جدى خواهد داشت، اگر كسى بيراهه رفت 
عمداً خود را از فيض الهى محروم كرده است.
آيت االله جوادى  آملى ابراز داشــت: در روايت 
آمده كه عده اى آخرت به صورت حيواناتى مانند موش محشور مى شوند، 
اگر كسى به صورت موش محشور شد نبايد تعجب كرد چون همين كسانى 
كه اهل احتكار بوده و 2 تن طلا را تهيه مى كنند غير از موش چيز ديگرى 

نيستند. 
باطن اين افراد در قيامت روشن مى شود، تعجب مى كنم كه چگونه آيات 
قرآن مهاجران را راه انداخت اما در ما اثر نمى گذارد، چگونه مهاجران مكه 

را رها كرده و با دست خالى به مدينه آمدند؟
وى اضافه كرد: هر جا كه شهيد در راه خدا باشد آن كشور طيب و طاهر 
است، كشور طيب انسان آلوده را قبول نكرده و آن را رسوا مى كند، هركس 
با نظام و ملت مقابله كرد و اختلاس انجام داد طولى نكشيد كه رسوا شد، 

كشورى كه خون داده باشد طيب و طاهر مى شود.

سخنان صريح آيت االله اراكى در انتقاد از عملكرد نمايندگان
چرا به نصيحت مراجع تقليد گوش نكرديد؟ 

حوزه: آيت االله محســن اراكــى گفت: مگر 
مراجــع تقليد در مورد تصويــب FATF و 
گرانى و مشكلات اقتصادى نصيحت نكردند. 
اعــلام موضــع نگرفتند، پس چــرا گوش 

نكرديد؟
عضو خبرگان رهبــرى در درس اخلاق اين 
هفته خود افزود: دليل موافقان FATF اين 
است اگر اين كار نكنيم، اقتصاد كشور ما درست نمى شود. پس براى چه 

رهبر انقلاب اقتصاد مقاومتى را مطرح كردند. 
اين اقتصاد براى رفع مشكلات است؛ اما اين حرف را گوش نكردند و نهايتاً 

FATF در مجلس تصويب شد. 
دبيركل مجمع جهانى تقريب مذاهب اســلامى گفت: شــما مسئولين 
وظيفــه داريــد برمبناى «مى توانيــم» و اقتصاد مقاومتــى عمل كنيد. 
مى گويند ما در مشــكلات اقتصادى قرار گرفتيــم؛ اگر تصويب نكنيم، 
مشكلات حل نمى شود، پس عمل به فرمان قرآن و دستور ولى خدا چه 

مى شود.

برش

نظريه «مارپيچ سكوت» شرايط را به 
گونه اى جلوه مى دهد كه افراد حتى 
اگر در اكثريت باشند خود را اقليت 
دانســته و احســاس عقب ماندگــى 
كنند و در نهايت براى عقب نماندن 
از قافله، حتى اگــر همرنگ جماعت 
نشــوند براى آنكــه انَــگ جهالت و 
عقب ماندگــى نخورنــد، تظاهــر بــه 

همرنگى كنند

معارف

حجت الاسلام دكتر على قهرمانى:  

صهيونيست ها با ابزار رسانه، جنگ هاى صليبى را به حوزه فرهنگ كشانده اند 

از بازيگوشى كودك استقبال كنيد 
برخى خانواده ها از تحرك و فعاليت زياد و بازيگوشى و شيطنت كودكان 
نگران مى شوند و آن را عيب و نقص مى شمارند. حتى بعضى براى درمان 
پرتحركى آنان به جست وجوى پزشك كودكان اند و دست به دامن پزشكان 
مى شــوند. در مكتب اسلام بازيگوشى و خرابكارى و شيطنت كودكان نه 
تنها بيمارى تلقى نمى شــود بلكه امتياز و نقطه مثبت است. بازيگوشى 
كودكان نشانه چيست؟ چه آثارى دارد؟ پيامبر خدا به اين پرسش پاسخ 

داده اند. 
پيامبر اكرم حضرت محمد(ص) به پــدر و مادرهاى كودكان فرموده اند: 
«عرامة الصبى فى صغره زيادة فى عقله فى كبره»؛ (كنزالعمال فى ســنن 
الاعمال و الافعال، ج 11، ص 42، حديث 30747). بازيگوشى و پرتحركى 
و شيطنت بچه در دوران كودكى، نشانگر فزونى عقل و مايه زيادى خِرَد او 
در بزرگسالى است. در اين حديث بازيگوشى كودك ستايش شده است. 
در اين رهنمود نبوى «عرامه» براى كودكان ارزش و قوت شــمرده شده و 

نشان دهنده زيادى خرد در بزرگى است.
عرامه چيست؟ اهل لغت «عرامه» را به معناى تندى، خشونت، بازيگوشى، 
شــيطنت، سخت گرديدن، شوخ شدن، تحرك زياد، جست و خيز، احمق 
شدن، شديد گشتن، آزار و نادانى مى دانند. همه آنچه بايد در كودكى بر 
كودكان جارى باشــد در اين واژه نهفته است. همان چيزهايى كه بر پدر 
و مادرها ســخت مى نمايد و آنان را رنج مى دهد و اذيت مى شوند. همان 
چيزهايى كه پدر و مادرها را نگران مى ســازد و برخى دنبال پزشك براى 
بهبود آن مى گردند. اما براساس اين گفتار نبوى اين رفتار كودكان امرى 
پسنديده است و عامل خردمندى در بزرگسالى است. بنابراين شر كودك 
براى او خير است و كودك سالم و طبيعى و مطلوب همان كودكى است 
كه بزرگسالان از تحرك، شر و اذيت او در امان نباشند. پدر و مادرها نبايد 
از اين وضعيت كودك بترسند و ناراحت شوند. سر و صدا و تحرك كودكان 
جاى شرمندگى براى پدر و مادرها ندارد، چون بازيگوشى كودكان امرى 

طبيعى و فطرى و نشان دهنده سلامت جسمى و روحى است. 
حمايــت از آزادى كودكان در حدى كه به خود و ديگران زيان نرســانند 
نه تنها نكوهيده نيســت بلكه از ديدگاه تعليم و تربيت اسلامى مطلوب 
و ارزشــمند اســت. بايد از رفتار خارج از نظم و انقياد و نزاكت كودكان و 
طغيان و سركشى كودكان شادمان شد چون رشد عقلانى آنان در آينده 

را نشان مى دهد. 
امام كاظم(ع) نيز در ســتايش بازيگوشــى كودك فرموده اند: «تستحب 
عرامة الغلام فى صغره ليكون حليما فى كبره»؛ (الكافى، ج 6، ص 51، من 
لايحضره الفقيه، ج 3، ص 493، حديث 4748، بحارالانوار، ج 7، ص 361) 
بازيگوشى و شيطنت پسر در دوران كودكى پسنديده است و شايسته است 

فرزند در كودكى بازيگوشى كند، براى اينكه در بزرگسالى بردبار شود. 
براســاس اين گفتار امام هفتم نيز «عرامه» كــودك يك ارزش رفتارى و 
امرى پسنديده و نشانه حليم و بردبار شدن در بزرگى است. بنابراين بايد 
تحرك، فعاليت، جنب وجوش، سر و صدا، زد و خورد، شيطنت و خرابكارى 
در كودكان مشاهده شود. اين ها سلامت و وضع مطلوب كودك را آشكار 
مى سازد و نماد كودك باهوش و استعداد است. اثر آن نيز آرامش، بردبارى، 

عقلانيت و خردمندى در بزرگى خواهد بود.
از اين دو حديث منطق اسلام درباره بازيگوشى كودكان شناخته مى شود. 
اين احاديث يكى از اصول و شاخصه هاى روان شناسى كودكان را يادآورى 

مى كند.

 معارف / نازلى مروت   هدف كلان رسانه هاى 
معاند، تغيير سبك زندگى اسلامى و ايجاد تغيير 
در باورهــا وهنجارهاى يك جامعه اســت. اين 
رســانه ها با هــر پوششــى در گام اول با هدف 
گرفتن «حيا» به عنوان سپر محكم در برابر فساد، 
سعى در حيازدايى از جوامع انسانى و بخصوص 
جوامع اســلامى دارند. تغيير نوع پوشش زنان 
و مردان در فيلم هاى ســينمايى نسبت به چند 
دهه پيش، نشان دادن روابط نامحدود بين زن و 
مرد و... در مسير تحقق همين خواسته مديران 

سازمان هاى رسانه اى غرب است. 
حجت الاســلام دكتر على قهرمانى، كارشناس 
رسانه، پژوهشگر مطالعات سبك زندگى اسلامى 
و مدير مؤسســه نداى فطرت در قســمت اول 
گفت و گو با قدس با بيان اين مطالب، به تحليل 
عملكرد رسانه هاى غربى در جنگ نرم با فرهنگ 
ايرانى اســلامى پرداخت، ادامه اين گفت و گو به 

پشت پرده هاى اين اقدام ها مى پردازد.

 رسانه هاى غربى تا چه اندازه به باورها و 
ارزش هاى دينى و ملى ما شناخت و تمركز 
دارند كه بتوانند چنين برنامه هدفمندى را 

طراحى كنند؟
معمــولاً در رســانه هاى غربى چــون بر فردى 
شدنِ دين و همه ســاحات تأكيد دارند، نيازى 
نيســت بر ديگر مواضع دست بگذارند، چرا كه 
بــا تأكيد بر لذايذ غريــزى و خوب كردن حال 
اكنــون و خوش بودنِ در لحظــه فرد، ديگر به 
جايگاه رفتارى انســان در جامعه كارى ندارند و 
حركت جامعه برايشــان مهم نيست، زيرا فقط 
داشتن حال خوش انسان در لحظه اهميت دارد. 
اين نگرش نشــان مى دهد كه بين منافع ملى 
و مذهبى و منافع شــخصى، اجماعى نيست و 
محور تفكر، انديشــه و عواطف فرد، حال خوشِ 

در لحظه است.
با توجه به آنكه انســان ها دو دسته اند: آخربين 
و آخوربيــن، چنين نگاهــى آخوربينى را رواج 
مى دهد تا ديگر آنچه بر جامعه ملى و جهانى و 

ديگران مى گذرد، براى انسان مهم نباشد.
براى همين است كه صهيونيست ها در مناطق 
اشــغالى برنامه هايــى از اين دســت را پخش 
نمى كننــد بلكــه با حمايــت از توليــد آن ها، 
مســيحيان و مســلمانان را متأثــر مى كنند تا 
اين دو قطب بزرگ دينى تضعيف شــوند؛ اگر 
آن ها در گذشــته زمينه ساز جنگ هاى صليبى 
بودنــد امروز اين جنگ را بــه حوزه فرهنگ و 
سياست كشانده اند و براى همين هم نوشابه هاى 
كوكاكــولا و فســت فود را براى خوب شــدن 
حال كنونى انسان به ســبك زندگى افراد وارد 

مى كنند، اما منِ مســلمان نمى دانم نوشــيدن 
يك قوطى كوكا چه كمكى به صهيونيســت ها 
مى كند! و... اين بدترين مرحله از سبك زندگى 

است كه كاملاً سكولار مى شود.
البته هنوز هستند افرادى كه لذت گرايى محور 
زندگى شان نيســت و به اين مرحله نرسيده اند 
و نظريات ارتباطى بــه آن ها نظارت دارد؛ براى 
مثال نظريه «مارپيچ سكوت» براى آن ها مطرح 
مى شود تا شــرايط را به گونه اى جلوه دهد كه 
افراد حتى اگر در اكثريت باشــند خود را اقليت 
دانســته و احســاس عقب ماندگــى كنند و در 
نهايت بــراى عقب نمانــدن از قافله، حتى اگر 
همرنگ جماعت نشوند براى آنكه انَگ جهالت 
و عقب ماندگى نخورند، تظاهر به همرنگى كنند. 
اين مسئله متأسفانه امروزه بويژه در شبكه هاى 
مجازى در حال گســترش اســت؛ چرا كه اين 
شبكه ها زمينه خروج نظام اسلامى ما از حالت 
تك صدايــى را فراهــم مى كننــد در حالى كه 
كاربران شبكه هاى اجتماعى و فضاهاى مجازى 
خودشــان يك دهم درصد هم در توليد مطالب 
نقش ندارند! پس بايد پرسيد اين مطالب از كجا 

مى آيند؟

 پشت پرده همرنگ ساختن جماعت چه 
جريانى است؟

اين يعنى اتفاقى در پشــت پرده در حال وقوع 
اســت و ما بايد مراقب باشيم تا با اعتمادى كه 

به يكديگر داريــم پيام هايى كه از منبع، هدف 
و صحت آن ها مطلع نيستيم را ترويج و منتشر 
نكنيم و متوجه باشــيم كه شــيطان به عزت 
خداوند قســم ياد كرده كــه گمراهى را مقابل 

ديده بندگان او زينت بخشد!
از اين رو، به نظر مى رســد حرف هاى باطل در 
شــبكه هاى اجتماعى و فضــاى مجازى كه در 
بســته بندى هاى زيبا عرضه مى شــوند چاهى 
بدتــر از چاله ماهواره هاســت، چرا كــه ما در 
فضاى مجازى و شــبكه هاى اجتماعى اين طور 
مى انديشيم كه صداى ما در حال شنيده شدن 
است در حالى كه نمى دانيم پشت اين پيام ها كه 
به آسانى دست به دست مى شود انديشمندان، 
قوم شناســان، فرقه شناســان، لهجه شناسان و 

جامعه شناسان اند كه سعى در پياده سازى نظريه 
مارپيچ سكوت دارند تا حتى كسانى را كه به اين 
امور باور ندارند، با توجيه «خواهى نشوى رسوا» 

همرنگ جماعت كنند.
آن ها مى خواهند اين بــاور را به فرد بقبولانند 
كه آبادانى خود، نيازمند ويرانى مملكت اســت 
براى همين اســت كه برخى متأســفانه از كار 
مى دزدند چرا كه اميدى به جامعه ندارند و فقط 
مى خواهند براى بهبود شرايط خود تلاش كنند، 
آن هم به هر قيمتى تا اگر فرداى روزگار اتفاقى 
افتاد فرد در جزيره ثبات و آرامش باشــد و اين 
بدترين خطر براى جامعه اســت، چرا كه ديگر 
خدمت به ديگــران معنايى ندارد؛ دزدى از كار 
و بيت المال توجيه و نااميدى شــايع مى شود و 
اين نوع از نااميدى از نااميدى سياسى بدتر است 
و عواقب ســوئى همچون اختلاس هاى چندين 

ميلياردى از بيت المال را در پى دارد. 
در حالــى كه در نگاه ديــن، مؤمنان با يكديگر 
برادرند نــه اينكه در رقابتــى فزاينده در حال 
دزدى از هم باشــند، اگر فرد باور داشــته باشد 
خدمــات او زمينــه تكامل اســت ديگر چنين 

نمى كند.

 نخبگان بــه عنوان گــروه مرجع كه 
مردم در بســيارى از زمينه ها و رفتارهاى 
اجتماعى سياسى خود به آن ها نظر دارند، 
در اين باره و روشنگرى به باورهاى كاذبى 

كه رسانه هاى بيگانه با چاشنى جذابيت به 
خورد مردم ما مى دهند، چه وظيفه اى دارند 
و فكر، قول و فعل آن ها چقدر مى تواند در 

اين باره رهگشا و روشنگر باشد؟ 
در حديثى از امام رضا(ع) خطاب به شــاگردان 
كــه همگى از فضلا و نخبــگان آن عصر بودند، 
آمده اســت: «بايد اصول دين را بگوييد اما بايد 

براى مردم جا بيندازيد». 
ايشــان همچنين در روايتى ديگر فرموده اند: «اگر 
مردم با محاسن و شيرينى سخن ما آشنا شوند جاى 
ديگرى نمى روند» چنانكه پيامبر اكرم(ص) فرمودند: 
«با مردم به اندازه عقل هايشان صحبت كن» بنابراين 
تقاضا مى شود نخبگان ابتدا سبك زندگى دينى را 
درك و بعد آن را همان گونه كه هست، بيان كنند، 
زيرا بعضاً نگاه ما از سبك زندگى دينى كاريكاتورى 
و تــك بعُدى اســت اما در نگاه دين انســان بايد 
جامع النظر باشد يعنى لذت ببرد اما نه فقط حيوانى و 

غريزى.
نكته مهم ديگــر آنكه برخــى از نخبگان تنها 
در بعُد دشمن شناســى كار مى كنند و به بيان 
زيبايى هاى اســلام توجهى ندارند در حالى كه 
اين دو بايد در كنار هم و به صورت توأمان باشد، 
البته به شرط آنكه ابتدا خودمان بفهميم و بعد 

براى ديگران شرح و بيان كنيم.
اســلام مانند ديگر مكاتب نيســت كه اگر يك 
جايش لنگ زد و قطعه اى از پازل سبك زندگى 
آن كامــل نبود، پيــش رود بلكه همچون جِت 
پيشــرفته اى اســت كه حتى با نبود يك پيچ 
كاركردهايش متوقف مى شــود؛ بايد به جامعه 
باوراند كه تا امروز از اسلام لذت نبرده و اسلامى 
زندگى نكرده اند و چون ســبك زندگى هاى ما 
دينى و جامع نيســت از دين لــذت نبرده ايم، 
زمانى مى توان از دين لــذت حقيقى را برُد كه 
الگوهاى ســبك زندگى دينــى كامل را تجربه 
كنيم؛ افزون بر ايــن، در كنار معرفى الگوهاى 
كامل دينى، نبايد اســلام را سخت بگيريم بلكه 
مى توان مثل گوشــى هاى پيشرفته تلفن همراه 
عمل كرد كه منوى متنوع دارند اما گستردگى 

منو، استفاده از آن ها را سخت نمى كند.
از اين رو، كارى كه در رسانه بايد انجام شود اين 
است كه نخبگان در يك مسير باشند. گاهى در 
برنامه ها ديده مى شــود كارشناس حوزوى يك 
چيز مى گويد، كارشناس دانشگاهى چيز ديگر 
و رســانه هم مطلب مد نظر خــود را، در حالى 
كه برُدارهاى مختلــف در جهات مختلف اتفاق 
مؤثــرى را رقم نمى زنند. كار رســانه الگودهى 
همراه با جذاب ســازى اســت تــا از اين طريق 
بتوان ســبك زندگى اسلامى را به مردم عرضه 

كرد.

خبر

معارف: ســردار اشترى فرمانده نيروى انتظامى در قم به 
ديدار چند تن از آيات عظام رفت و ايشــان در اين ديدار 
از تلاش هاى ناجا براى حفظ امنيت و مبارزه با اخلالگران 

امنيت و مفاسد قدردانى كردند.

 انتقاد از تعلل در رسيدگى به پرونده مفسدان 
اقتصادى 

آيت االله مكارم شــيرازى با بيان اينكه كار دستگاه قضايى 
مكمل كار نيروى انتظامى اســت ضمن انتقاد از تعلل در 
رسيدگى هر چه ســريعتر به پرونده مفسدان اقتصادى، 
دليل آن را تشــريفات زياد در رســيدگى به پرونده هاى 
قضايى دانست. اين مرجع تقليد در ديدار فرمانده نيروى 
انتظامى با اشاره به وظايف سنگين نيروى انتظامى در حفظ 
و ارتقاى نظم و امنيت كشور، تصريح كرد: فضاى مجازى بار 

نيروى انتظامى را سنگين تر كرده و بايد همه تلاش كنند 
كه آسيب هاى فضاى مجازى كاهش پيدا كند، متأسفانه 
برخى دستگاه ها نسبت به فضاى مجازى بى تفاوت هستند 

و در اين خصوص دلسوزى ندارند.

 مشكل بدحجابى 
آيت االله نورى همدانى نيز در ديدار ســردار حسين اشترى 
برخدمت رسانى به جامعه اسلامى تأكيد كرد و گفت: امنيت 
نعمتى بسيار بزرگ و بستر همه پيشرفت هاست. در روايتى 
معصوم(ع) فرمودند: « مردم به سه چيز محتاج اند كه يكى 

امنيت، ديگرى عدل و فراوانى نعمت و ارزانى است».
وى با بيان اينكه غيرت، معنويت و شجاعت در مسئولين 
نيروى انتظامى وجود دارد،  افزود: مشــكلى كه الان است،  

بحث بدحجابى است. حجاب درست رعايت نمى شود. 

 لزوم برخورد قاطع با دانه درشت ها
آيت االله علوى گرگانى نيز با تأكيــد بر لزوم برخورد قاطع با 
دانه درشت ها در مسئله قاچاق و احتكار كالا، گفت: بايد ببينيم 

مشكل كجاست و جلوى افراد سودجو گرفته شود.
استاد خارج فقه حوزه علميه قم افزود: بايستى دغدغه برطرف 
كردن مشكلات مردم را داشت، مقام معظم رهبرى (مدظله 
العالى) به ما فرمودند وقتى به مســئولان تذكر مى دهيد من 
رصد مى كنم، از مســئولان مى خواهيم كه دلسوزى كرده و 
مشــكلات را مرتفع كنند، بايســتى همه نيروهاى كشورى 
دست به دست هم داده و مشكلات اقتصادى كشور را برطرف 

كنند.

 مسئولان براى حاكميت ارزش ها تلاش كنند
رئيس مؤسسه آموزشى و پژوهشى امام خمينى(ره) با بيان اينكه 
در حكومت اسلامى دولت و ملت از هم جدا نبوده و مسئوليت ها 
بر اســاس تقسيم كار است، تأكيدكرد: مسئولان بايد نيروهاى 
تحت امر خود را تربيت كرده تا همواره ارزش ها حاكم باشــد 
و ترس از قانون و مافوق نباشــد البته اين مهم در ناجا نهادينه 

شده است.
آيت االله مصباح يزدى نيز در ديدار فرمانده نيروى انتظامى  گفت: 

اولين وظيفه ما دانستن اهميت نعمت انقلاب اسلامى است.

 پليس امنيت اخلاقى ضامن امر به معروف
آيت االله ســبحانى در ديدار سردار اشترى گفت: انسان دو 
نعمت دارد تا خلاف آن پيــش نيايد قدر آن را نمى داند، 
يكى ســلامت و ديگرى امنيت اســت و در سايه امنيت، 
بسيارى از مســايل برقرار مى شــود و كارها خوب پيش 

مى رود.
اين مرجع تقليد با اشــاره به حضور پليس امنيت اخلاقى 
در شــهر قم افزود: اين مسئله بايد در همه شهرها توسعه 
يابد و تنها منحصر به شــهر قم نباشد زيرا حضور ماشين 
پليس امنيت اخلاقى، ضامن اجراى امر به معروف است و 

در پيشرفت اخلاق كمك مى كند.

 فضا را براى اخلالگران نا امن كنيد 
توليت حرم كريمه اهل بيت(س) نيز گفت: نيروى انتظامى 
بايد امنيتى را ايجاد كند كه اخلالگران احســاس ناامنى 
كنند چراكه اگر اخلالگران در حكومتى احســاس امنيت 

كنند، مردم احساس ناامنى خواهند كرد.
حجت الاسلام والمسلمين سيدمحمد سعيدى اظهار كرد: 
هر چنــد خداوند نعمت ها و رحمت هاى مختلفى را براى 
انسان درنظر گرفته است اما ناشكرى ها و اخلال ها مى تواند 

مانع اين نعمت ها و رحمت هاى الهى شود.

مراجع تقليد در ديدار با فرمانده ناجا تأكيد كردند؛

لزوم رسيدگى به پرونده مفسدان اقتصادى،
برخورد با دانه درشت ها و ساماندهى فضاى مجازى

تا اربعين

معارف: رئيس كميته فرهنگى آموزشــى ستاد مركزى 
اربعيــن از برپايــى بيــش از 200 موكــب مشــترك 

ايرانى - عراقى در ايام اربعين خبر داد.
حجت الاســلام والمســلمين حميد احمدى در خصوص 
همكارى هاى مشترك فعالان حوزه فرهنگ عراق و ايران 
همزمان با ايام اربعين حســينى، گفت: كميته فرهنگى 
متشكل از همراهان و فعالان فرهنگى عراق و ايران تشكيل 
شده و همه اقدام ها در اين عرصه مشترك انجام مى شود. 
به عنوان مثال اقدام هاى گسترده فرهنگى توسط ايرانيان 
و موسسه شــهيد صدر و غيره انجام شده است كه طرح 

نائب الشهيد يكى از اين موارد است.
وى افــزود: در اربعين ســال جــارى نيز قصــد داريم با 
كمك كارگروه هماهنگى و كميته موكب هاى مشــترك، 
بيشــتر برنامه ها در موكب هاى مشترك برگزار شود زيرا 

شعار«الحسين يجمعنا» محور امور قرار دارد.
وى خاطرنشــان كرد: پيش بينى مى شــود بيش از 200 
موكب مشــترك توسط ايران و عراق در ايام اربعين ايجاد 

شود.
رئيس سازمان اوقاف و امور خيريه كشور نيز از برپايى 51 
موكب در هشت محور كشــورهاى ايران و عراق (مهران، 
چذابه، شلمچه، سيستان و بلوچستان، كربلا، نجف اشرف، 
كاظمين و سامرا) براى خدمت رسانى و پذيرايى از زائران 

اربعين حسينى خبر داد. 
حجت الاسلام والمسلمين محمدى افزود: هزينه هاى اين 
موكب هاى تداركاتى از محــل موقوفات مرتبط و كمك 
خيران تأمين شده است، تصريح كرد: در موكب الرضا(ع) 
اداره كل اوقاف خراســان رضوى، 40 خادم افتخارى براى 

خدمت رسانى به زائران حضور دارند.

رئيس كميته فرهنگى آموزشى ستاد مركزى اربعين خبر داد؛

برپايى 200 موكب مشترك ايرانى - عراقى در ايام اربعين

حجت الاسلام  دكتر محمدرضا جواهرى
 عضو هيئت علمى دانشگاه فردوسى مشهد



عاليشاه بازى برگشت با السد را 
از دست داد

ورزش:  بعد از حســين ماهينى، اميد عاليشاه نيز دچار مصدوميت 
شد تا حضورش در بازى برگشــت مرحله نيمه نهايى ليگ قهرمانان 
مقابل السد قطر منتفى شود.هافبك دونده و تكنيكى سرخپوشان كه 
در بازى مقابل الســد قطر در دوحه با پرس شديد و حضور در باكس 
دفاعى تيم، نقش پررنگى در كســب نتيجه داشت، در اواخر بازى با 
مصدوميت مواجه و از زمين خارج شد. كادرپزشكى در آن مقطع با 
اعلام مصدوميت اين بازيكن از ناحيه رباط داخلى گفته بود بين دو تا 
سه هفته به زمان براى بازگشت نياز دارد. اين بازيكن بعد از تعطيلات 
و گرفتن ام آر آى اكنون با خبر دورى از تركيب اين تيم طى هفته هاى 
آتى مواجه شده و بايد براى درمان و پيگيرى شرايط خود تمرينات 

اختصاصى و فيزيوتراپى را پشت سر بگذارد.

هاشميان و مهدوى كيا 
گزينه هاى مربيگرى جوانان

ورزش: بر اســاس اعلام فريدون معينى، رئيس كميته جوانان وحيد 
هاشميان و مهدى مهدوى كيا گزينه هاى سرمربيگرى تيم ملى جوانان 
هستند. فريدون معينى در اين باره مى گويد: 10 نفر را براى سرمربيگرى 
تيم جوانان مدنظر داريم كه نام وحيد هاشــميان هم در ليست هست 
بخصوص اينكه وى خودش هم اظهار تمايل كرده است.مهدوى كيا هم 
جزو اين ليست هست و خوشحال مى شويم او و امثال وى براى كار در تيم 
هاى پايه مشغول شوند. ما سال گذشته هم با مهدوى كيا صحبت كرديم 

ولى او گفت كه با تيم هامبورگ قرارداد دارد.

AFC طبق قانون
دروازه بان السد 

در بازى با پرسپوليس محروم است
ورزش: سعد شيب الدوسرى دروازه بان تيم فوتبال السد قطر به دليل 
كارت زردى كه در بازى با پرسپوليس از داور سريلانكايى گرفت بازى 
برگشت مقابل پرسپوليس را از دست داد. اين دروازه بان در دقيقه 84 به 
دليل زدن على عليپور در محوطه جريمه، علاوه بر دادن پنالتى از داور 
بازى كارت زرد گرفت.وى در بازى برگشت مقابل الاهلى عربستان در 
مرحله يك هشتم نهايى در جده هم به دليل انجام وقت كشى در دقيقه 
88 از داور بازى كارت   زرد گرفته بود. طبق قانون كنفدراسيون فوتبال 
آسيا، كارت هاى زرد در مرحله گروهى بخشيده خواهد شد اما كارت هاى 
زرد و قرمزى كه در مراحل حذفى همانند يك هشتم نهايى، يك چهارم 
نهايى و نيمه نهايى ثبت شود در اين مرحله اعمال خواهد شد. اين در 
حالى است كه اگر بازيكنى تنها يك كارت زرد گرفته باشد اين كارت در 
بازى فينال پاك مى شود اما اگر بازيكنى در بازى قبل از فينال اخراج يا دو 

كارته شود محروميتش در بازى فينال اعمال خواهد شد.

سومين گل سريع ليگ برترى استقلال 
به نام صيادمنش

ورزش ســه: مهاجم جوان آبى ها در ديدار با نفت مسجد سليمان 
سومين گل سريع تاريخ اين باشگاه را به ثمر رساند. اللهيار صيادمنش 
در دومين ديدارى كه به عنوان بازيكن اصلى در تركيب اســتقلال 
حضور داشت، 62 ثانيه بعد از شروع مسابقه موفق به گلزنى شد تا نام 
خود را در تاريخ باشگاه استقلال ثبت كند. صيادمنش جوان كه با اين 
گل اولين گلزن دهه هشتادى استقلال در ليگ برتر شده بود در اين 
بازى يكى از بهترين هاى استقلال بود و پنجمين بازيكنى است كه در 

دقيقه 2 موفق به گلزنى براى استقلال شده است.

شجاعى: فقط مسئولان هستند كه 
كارشان را انجام نمى دهند

ورزش: شجاعى،كاپيتان تيم ملى درباره اينكه چه كسى بايد مشكلات 
مالى و ساختارى تيم ملى را حل كند، گفت: عملكرد تيم ملى در چند 
سال اخير به خصوص در تورنمنت هاى مهم خوب بوده است. آخرين 
عملكرد هم در جام جهانى بــود و همه ديدند چه نتايجى گرفتيم. به 
نظرم براى ادامه اين روند بايد شرايط و امكانات خوبى در اختيار تيم 
ملى باشد. زمين، توپ و لباس منظورم نيست، چون اينها امكانات اوليه 
است و در اردوى قبلى هم گفتم شرايط مان سخت است و براى رسيدن 
به موفقيت امكانات بهتر و بيشتر مى خواهيم. ما تلاش مى كنيم و مردم 
هم حمايت مى كنند و فكر مى كنم فقط مسئولان هستند كه كارشان 

را انجام نمى دهند. به نظرم بايد آنها هم كارشان را انجام دهند.

تاكتيك لاستيكى فرارى، فتل را نهم كرد
ورزش: سباستين فتل با اينكه تصميم تيم فرارى در استفاده از نوع لاستيك 
اتومبيل او باعث شد او در آســتانه   گراندپرى ژاپن در جايگاه نهم قرار بگيرد از 
تصميم تيمش دفاع كرد.  مسئولين تيم فرارى در مراحل تعيين خط گراندپرى 
ژاپن تصميم گرفتند با دست زدن به حركتى كه شبيه قمار بود روى پيست خشك 
براى اتومبيل  فتل ازلاستيك هاى سطوح نيمه خيس استفاده كنند، تصميمى 
كه با موفقيت همراه نشده و باعث شد فتل در دور تعيين خط مقام نهم را بدست 
بياورد. فتل گفت:  وقتى شرايط به اين شــكل است يك تيم يا تصميم درست 
مى گيرد يا دچار اشتباه مى شود. براى همين من كسى را سرزنش نمى كنم. باران 
بايد پنج شش دقيقه قبل شروع مى شد. اگر اين اتفاق مى افتاد ما با يك معجزه 
روبرو مى شديم و همه مى گفتند فرارى باهوش ترين تصميم ممكن را گرفت. ولى 
با اتفاقاتى كه افتاد ما حالا ظاهراً به عنوان احمق ترين تيم معرفى مى شويم. براى 

همين من از تصميم تيمم دفاع مى كنم. اين تصميم ما به عنوان يك تيم بود.

نبرد جنجالى قرن؛
«مك گريگور» در قفس زانو زد

ورزش: در يك مبارزه حساس و پربيننده در رشــته MMA كه نبرد قرن 
ناميده شده بود، فايتر روسى حريف ايرلندى خود را ناك اوت كرد.

 مبارزه  مك گريگور و حبيب ماگمدوف قرار بود براى تصاحب كمربند قهرمانى 
سبك وزن ســازمان UFC آمريكا برگزار شود. تماشــاگران زيادى منتظر 
برگزارى اين مبارزه بودند كه برخى نام آن را نبرد قرن مى گذاشتند. اين نبرد 
در فينال سبك وزن بين 2 مدعى رشته MMA برگزار مى شد و به خاطر كرى 

خوانى هاى زياد قبل از آن از حساسيت ويژه اى برخوردار بود.
ضربات و فنون مختلفى كه حبيب به بدن و صورت مك گريگور مى زد، او را از 
پاى درآورده بود. در نهايت در راند چهارم ديگر مقاومت مبارز ايرلندى به اتمام 
رسيد. در نهايت حبيب ماگمدوف با اسكورت ويژه پليس از سالن خارج شد تا 

با اين شكل عجيب يك ماه رجزخوانى براى نبرد قرن به پايان برسد.
دانا وايت رئيس سازمان UFC گفت: ممكن است حبيب نورماگمدوف را با 
محروميت و جريمه روبرو كنيم. اگر محروميت او طولانى مدت باشد ممكن 
است كمربند قهرمانى را از او بگيريم. رفتارى كه او بعد از مبارزه داشت مورد 
پسند نيست و قطعا با او برخورد خواهد شد. اين يك ورزش است و كسانى كه به 
مك گريگور حمله كردند رفتار درستى نداشتند. اين مبارزه نيست. اگر دوست 

دارند مبارزه كنند بايد اعلام كنند.

مشكل عجيب براى شناگر ايران
ركورد با قطع برق ثبت نشد!

مهر: يكى از شناگران كشورمان با مشــكل عجيبى در زمان رقابت 
خود در بازى هاى پاراآسيايى مواجه شد.  در رقابت هاى مقدماتى شنا 
400 متر كلاس S۱۱  كه با كلاس هاى S۱۲ و S۱۳  ادغام شده، 
سيدمهدى ميردهقان شناگر نابيناى كشورمان همراه با ساير رقباى 
خود از كشورهاى ازبكستان، قزاقســتان و ژاپن به آب زد كه پس از 
اتمام ركوردگيرى به آنها اعلام شد به علت قطعى برق و از دست رفتن 
سيستم، ركورد آنها ثبت نشده است.  با اين حال هنوز تصميم نهايى 
تيم داورى در مورد رسيدن شناگرانى از قزاقستان، ژاپن، ازبكستان به 

همراه ميردهقان از ايران به مسابقه فينال اتخاذ نشده است.

نايب رئيس فدراسيون كشتى:
ارز ثانويه هم دريافت نكرديم

مهر: نايب رئيس فدراسيون كشتى گفت: تاكنون هيچ مبلغى از سوى 
شركت مخابرات، همراه اول و ديگر شركت هاى تابعه وزارت ارتباطات 
به فدراسيون كشتى پرداخت نشده است. حميد بنى تميم گفت: پس 
از مصوبه هيئت اجرايى كميته المپيك مبنى بر در نظر گرفتن بودجه 
2 ميليارد تومانى براى فدراســيون هاى ورزشى، برخى شركت هاى 
زير مجموعه وزارت ارتباطات از ســوى رئيس كميته ملى المپيك 
براى حمايت از فدراسيون كشتى معرفى شــدند، اما به رغم رايزنى 
و مذاكرات صورت گرفته تاكنون هيچ كمكى به فدراســيون كشتى 
نشده است. وى گفت: تاكنون هيچ ارز ثانويه اى دريافت نكرده ايم  و 
قيمت خريد دلار در بازار آزاد هم بسيار بيشتر از ارقام اعلامى است. 

ضد حمله
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سرمربى اشتوتگارت بركنار شد
ورزش: اشتوتگارت در اين فصل در بوندسليگا عملكرد ضعيفى داشت و بعد از 7 هفته تنها يك 
برد در كارنامه خود دارد. همين نتايج ضعيف سبب شد تايفون كوركوت از سمت سرمربيگرى 
اين تيم بركنار شود. كوركوت اولين سرمربى اخراج شده در بوندسليگا است كه بعد از 7 هفته 
صورت مى گيرد.  اشتوتگارت فصل قبل در رده هفتم جدول رده بندى قرار گرفت ولى اين فصل 
شرايط خوبى ندارد و ديروز نيز برابر هانوفر شكست خورد. كوركوت 44 ساله فصل قبل هدايت 
اشــتوتگارت را بر عهده گرفت و نتايج خوبى نيز با اين تيم كسب كرد ولى در نهايت تبديل به 

اولين اخراجى بوندسليگا در فصل 19-2018 شده است.

ايزديار اولين طلايى كاروان ايران 
در پاراآسيايى

ورزش: ورزشكار پرافتخار ايران در رقابت هاى پاراآسيايى 2018   
توانســت مدال ديگرى براى ايران ضرب كند. شاهين ايزديار در 
ماده 100 متر پروانه كلاس S۱۰ در كنار شناگرانى از سوريه، 
اندونزى، مالزى، قزاقستان و تايلند به آب پريد و در نهايت موفق 
به كسب مدال طلا شد. ركورد شاهين ايزديار براى كسب اين 
مدال، يك دقيقه و 7 ثانيــه و 12 صدم ثانيه بود و نفر دوم از 

مالزى با ركورد يك دقيقه و 7 ثانيه و 66 صدم ثانيه بود.

ژاوى هرناندز مصدوم شد
ورزش: ژاوى هرناندز، بازيكن مطرح و اسپانيايى حريف قطرى پرسپوليس در مرحله 
نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا مصدوم شد. به نقل از سايت رسمى باشگاه السد قطر، 
ژاوى هرناندز به دليل مصدوميت و عدم آمادگى لازم از فهرست اين تيم براى بازى 
هفته هشتم ليگ ستارگان قطر برابر السيليا خط خورد. تيم السد در بازى رفت مرحله 
نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا سه شنبه شب گذشته در ورزشگاه جاسم بن حمد دوحه 
با نتيجه يك بر صفر مغلوب پرسپوليس شد. ديدار برگشت تيم هاى پرسپوليس و السد 

قطر ساعت 18:30 دقيقه روز اول آبان در ورزشگاه آزادى تهران برگزار خواهد شد.

كواچ: بايرن مونيخ مثل يك تيم نيست
ورزش: نيكو كواچ پس از شكست 0-3 بايرن مونيخ مقابل بروسيا مونشن گلادباخ 
كه باعث شد روند ناكامى هاى تيمش در كسب پيروزى به 4 بازى برسد عنوان كرد 

اشتباهات فردى بازيكنانش يكى از دلايل نتايج ضعيف تيم است. 
كواچ پس از بازى به نقل از espn گفت: فكر مى كنم همه اعضاى تيم خسته باشند 
اما فعلا مثل يك تيم بازى نمى كنيم. براى نتيجه گرفتن بايد متحد باشيم. در حال 
حاضر اشتباهات فردى بازيكنان زياد است. مسئول نحوه بازى تيم و نتايج من هستم 

و به نظرم مى توانم شرايط را تغيير دهم. بايد هر چه سريعتر پيشرفت كنيم. 

انگليس - ليگ برتر
 برنلى 1 -  1 هادرسفيلد

 كريستال پالاس 0 - 1 ولورهمپتون 
 لسترسيتى 1 - 2 اورتون

 تاتنهام 1 - 0 كارديف
 واتفورد 0 - 4 بورنموث

 منچستريونايتد 3 - 2 نيوكسل
اسپانيا - لاليگا
 خيرونا 2 - 3 ايبار

 ختافه 0 - 1 لوانته
 آلاوس 1 - 0  رئال مادريد
 لگانس 1 - 0 رايو وايه كانو

ايتاليا - سرى آ
 كاليارى 2 - 0 بولونيا

 اودينزه 0 - 2 يوونتوس
 امپولى 0 -  2 آاس رم

ميز نتايج

حميد رضا خداشناس: آتش بــازى سامان قدوس در مسابقات 
هفته نهم ليگ لوشامپيونه فرانسه موجب شد تا اكثريت قريب به 
اتفاق رسانه هاى فرانسه به درخشش ملى پوش ايرانى بپردازند و از او 
تمجيد كنند. در ميان لژيونرهاى ايرانى پس از جام جهانى بى شك 
سامان قدوس درخشــش خيره كننده اى در تيمش داشته است. 
بازيكن ايرانى- ســوئدى كه پيش از جام جهانى مردد در انتخاب 
تيم ملى اش بود سرانجام ايران را به عنوان كشورش انتخاب كرد و 
به عنوان يكى از شاگردان كى روش راهى جام جهانى شد. اگر چه 
سامان در روسيه فرصت زيادى براى بازى نيافت اما در همان دقايق 
كمى كه به بازى گرفته شد نشان داد چه بازيكن تأثيرگذارى است.

*قدوس تاريخ ساز
ملى پوش ايرانى در 6 بازى اين فصل براى آميان موفق به زدن دو 
گل شده و دو پاس گل داده و در بازى شنبه شب تيمش نيزخوش 
درخشيد و نمايش فوق العاده اى ارائه داد تا موجب كسب 3 امتياز 
براى تيمش باشد. وى در دقيقه 39 اين بازى با شوت بيرون پاى 
بى نظير از فاصله حدودا 30 مترى كــه در ميانه راه تغيير جهت 
عجيبى هم داشت و چرخش توپ را زيباتر كرد، موفق به گلزنى به 
بهترين شكل ممكن شد، تا رسانه ها با تمجيد از وى تيتر «سامان 
قدوس يك تاريخ ساز»را برايش انتخاب كنند. اما سامان قدوس 
تاريخ سازى را از زمانى شــروع كرد كه به عنوان اولين ايرانى در 
لوشامپيونه يا ليگ 1 فرانسه به ميدان رفت و در كمتر از يك ساعت 
از حضورش در اين ليگ اولين گلش را به ثمر رساند. اين يك اتفاق 
فوق العاده براى ستاره 25 ساله و ايرانى آميان بود كه با اين گل در 

فوتبال فرانسه مطرح شود. 

*سومين بازيكن گرانقيمت سوئد
سامان با مبلغ 3,8ميليون يورو (4,46ميليون دلار) از استرسوند 
به آميان پيوســت. جالب اســت كه او بعد از زلاتان ابراهيموويچ 
والكساندر ايزاك سومين بازيكن گرانقيمت سوئد است كه به ليگ 
هاى خارجى پيوسته است. انتخاب آميان براى سامان قدوس فوق 
العاده بوده است. او در تيمى كوچك در ليگ بزرگ فرانسه بازى 
مى كند. جايى كه نيمار، كاوانى، دى ماريا، فالكائو و بسيارى ديگر 
از ســتاره هاى فوتبال جهان در آن بازى مى كنند و سالانه ده ها 
ستاره مستعد فوتبال جهان و باشگاه هاى بزرگ از اين ليگ بيرون 
مى آيند.  حالا قدوس نيز مانند اين ســتاره هاى بزرگ تيتر يك 
بسيارى از رسانه هاى فرانســوى و اروپايى است و نويد روزهاى 
خوب همراه با تيم ملى را به مردم كشورمان مى دهد و اين را بايد 
مديون كى روش بود كه سامان را با چنگ و دندان از تور سوئدى 

ها بيرون كشيد.
*مهره كليدى كى روش در جام ملت ها

كارلوس كى روش گفته است كه قصد دارد فرم ديگرى از بازى را 
در جام ملت ها به نمايش بگذارد و مى توان اميدوار بود كه او اين 
بار براى قهرمانى در جام ملت ها براساس بازيكنانى چون سامان 
قدوس عمل كند. قدوس بازيكنى بــا قابليت بازى در خط حمله 
و هافبك است اما شايد بهترين پســت براى اين بازيكن مهاجم 
مركزى باشد. بازيكنى كه مى تواند پشت تك مهاجم تيم ملى در 
امارات بازى كند. او با سرعت، قدرت بدنى، تكنيك و قدرت بالاى 
شــوتزنى مى تواند مهره كليدى كارلوس كى روش در جام ملت 

هاى امارات 2019 باشد.  

سامان مهره كليدى كى روش در جام ملت ها
تاريخ سازى «قدوس» پاى ايفل

بلاتكليفى مدافع قهرمانى؛
قرعه كشى ليگ بسكتبال

 و وضعيت نامشخص تيم  ها
ورزش: قرعه كشى فصل جديد ليگ برتر بسكتبال در حالى 
 انجام مى شود كه هنوز تعداد تيم ها نهايى نشده و به همين 
دليل كميته مســابقات براى برگزارى ليگ با 8 تا 11 تيم 

برنامه ريزى كرده است.
 براى حضور در فصل جديد رقابت هاى بسكتبال ليگ برتر 
باشگاه هاى كشور تيم هاى دانشگاه آزاد، شيميدر و نيروى 
زمينى (تهران) همراه با پتروشيمى بندرامام، نفت آبادان، 
شهردارى گرگان، آويژه صنعت پارسا مشهد، پدافند رعد 
دزفول و ذوب آهن آمادگى قطعى خود را به فدراســيون 

بسكتبال اعلام كرده اند. 
البته لازمه حضور در اين رقابت هــا پرداخت وروديه 90 
ميليون تومانى است كه ســه تيم از اين 9 تيم هنوز آن را 
پرداخت نكرده اند. علاوه بر اين، وضعيت شهردارى تبريز كه 
سال گذشته قهرمان ليگ برتر شد نيز هنوز مشخص نيست. 
رايزنى هايى با مديريت اين تيم انجام شــده و قرار است تا   
مشخص شود كه مدافع عنوان قهرمانى در ليگ 98 - 97 

شركت خواهد داشت يا نه؟!
 با اين شرايط قرعه كشــى اين فصل از مسابقات بسكتبال 
ليگ برتر باشگاه هاى كشور فردا انجام مى شود در حاليكه 
تعداد تيم ها به اين دلايل هنوز نهايى نيســت و به همين 
دليل كميته مسابقات برنامه برگزارى اين رقابت ها با 8، 9، 

10 و 11 تيم را آماده كرده است. 

سينا حسينى : ماجراى درگيرى گلرهاى 
استقلال اتفاق جديدى نيســت، اين دعوا و 
كشمكش سالهاى سال است كه در استقلال 
وجــود دارد و هيچ يك از مربيان اســتقلال 
نتوانسته اند با آن به درســتى برخورد كنند. 
درگيرى وحيــد طالب لو و مهــدى رحمتى، 
درگيرى محمد محمــدى و طالب لو، درگيرى 
سيد مهدى رحمتى و حسين حسينى همگى 
نشان از اين دارد كه استقلال قابليت در اختيار 
داشتن دو دروازه بان شماره يك و طراز اول را 

ندارد . در اواسط فصل قبل و با ورود رحمتى 
به تركيب اصلى،بسيارى بر اين باور بودند 
كه حســينى تلاش خواهد كرد تا دوباره 
با تلاش و پشــتكار فراوان به گلر ايده آل 
شفر تبديل شود اما نه تنها اين اتفاق رخ 
نداد بلكه بازيكن جــوان و بدون تجربه 
اســتقلال با رفتارى كاملا احساســى و 
گرفتن مشاوره هاى غلط از برخى دوستان 
نزديكش ساز مخالف كوك كرد تا به يك 
چهره حاشيه ساز براى تيم استقلال تبديل 

شود.
*جام جهانى پر

پيرمرد قانون گــرا و منضبط اســتقلال كه 

هيچ گونه بى نظمى و  بى 
اخلاقى را برنمى تابيد او را 
به نيمكت تيــم پيچ و مهره 
كرد تا به اين ترتيب بازيكن 
استقلال را تنبيه كند. همين 
تنبيه و گوشمالى به قيمت از 
دســت رفتن جام جهانى براى 
حسينى تمام شد تا حسينى با در 

پيش گرفتن رفتارهاى غير منطقى و احساسى ساز جدايى 
از استقلال را كوك كند، اما هيچ يك از اين اتفاقات و عوامل 
سبب نشــد او به تركيب اصلى تيم برگردد. شفر روز به روز 
از حسينى دورتر مى شــد تا جايى كه وى پس از قهرمانى 
استقلال در جام حذفى در خرمشهر اعلام كرد يا جاى من در 

استقلال است يا جاى رحمتى!
*وعده دروغ

مديران ناكام اســتقلال در آن برهه براى اين كه سناريوى 
خنده دار پندار تايم و افتخارى تايم را تداوم بخشند و ناتوانى 
خود را با قراردادهاى تركمنچاى حفظ كنند، به حســينى 
وعده دادند كه او دروازه بان  اول تيم خواهد شد .اما نه تنها 
شفر چنين وعده اى را نداده بود بلكه به محض اطلاع از اين 
وعده شوم و نافرجام آب پاكى را روى دست دروازه بان جوان 
اســتقلال ريخت كه اگر مى خواهد به شماره يك استقلال 

تبديل شود بايد فقط تلاش كند.
*اعتراض هاى جديد

حســينى كه راهى جز مبارزه پيش روى خــود نمى ديد با 
ســريال نيمكت نشــينى خود كنار آمد اما با تداوم حضور 
ثابت رحمتى در تركيب اســتقلال على رغم شكست هاى 
استقلال و اشتباهات رحمتى اين حق را براى خود محفوظ 
ديد كه به تصميم سرمربى تيم اعتراض كند تا شايد دوباره به 
تركيب اصلى تيم برگردد اما مرغ شفر يك پا بيشتر نداشت 
تا وضعيت حســينى روى نيمكت به يك وضعيت بحرانى 

تبديل شود.
*ترس از دست دادن جام ملت ها

حالا گلر استقلال كه خود را محق مى داند كه بايد در تركيب 
تيم  قرار داشته باشــد از ترس اينكه جام ملت هاى آسيا در 
سال 2019 را از دست ندهد پاى خود را در يك كفش كرده 
است كه رضايت نامه اش را بگيرد تا از استقلال جدا شود اما 
باشگاه و شــفر حاضر به اين جدايى نيستند به همين دليل 
او مانده اســت با وجود عدم رضايتمنــدى از وضعيتش در 
استقلال و نيمكت نشينى طاقت فرساى اين هفته ها چگونه 

راه نجاتى براى خود پيدا كند .
*در راه كميته انضباطى

امير حســين فتحى، مديرعامل باشگاه اســتقلال درباره 
صحبت هاى حســينى مبنى بر درخواست خروجش از اين 
باشــگاه در نيم فصل، اظهار كرد: حسين حسينى، بازيكنى 
است كه تا آخر فصل با باشــگاه قرارداد دارد. اگر هر كسى 
بخواهد بعد از نيمكت نشينى از باشگاه برود، نظم و نظام ما 
بر هم خواهد ريخت.  او ادامه  داد: حســينى بايد پاسخگوى 
حرف هايــش در كميته  انضباطى باشــد. صحبت هاى اين 
بازيكن بار حقوقى دارد. او نه مى تواند مشــخص كند كه در 
تركيب اصلى بازى كند و نه مى تواند جايى برود و بايد تا آخر 
در اين باشگاه بماند، حتى اگر 30 بازى نيمكت نشين باشد. 

ورزش: نشــريه ميــرر نوشــته كــه مديران باشــگاه 
منچستريونايتد انگليس از زين الدين زيدان درخواست 
كرده اند كه براى فكر كردن به پيشنهاداتى كه دارد، فعلاً 
دست نگه دارد چرا كه ممكن است آنها در آينده اى نزديك 

ژوزه مورينيو را بركنار و اين مرد فرانسوى 
را جانشين او كنند.

گفته مى شــد كه من يونايتد در صورت 
باخت در بازى خانگى (شــنبه) مقابل 
نيوكاســل مورينيو را اخــراج مى كند 
اما منچســتريونايتد بازى خانگى 2 بر 
صفر باخته را با نتيجه 3 بــر 2 برد و به 
اين ترتيب به نظر مى رســد كه مورينيو 
فعلاً از خطر اخراج گريخته است با اين 
حال ضمانتى نيست كه اين پيروزى به 
منزله بازگشت شياطين سرخ به روزهاى 
اوج باشــد و به همين دليل اين باشگاه 
همچنان به جايگزينى مورينيو با زيدان 

فكر مى كند اما از طرفى قصد دارد به مورينيو هم فرصتى 
ديگر بدهد تا شروع ضعيفش را جبران كند. 

*درددل هاى ژوزه
مورينيو پس از بازى به BT Sport گفت:اگر فردا در 
لندن باران بيايد حتما تقصير من اســت! اگر انگليس 

با برگزيت مشــكل دارد حتما تقصير من است! من با 
خواست خودم به منچستريونايتد آمدم. من هنوز اين 
شغل را دوســت دارم اما يك عده بدجنسى مى كنند. 
عده اى به دنبال كشتن من هستند اما زنده ماندم! كار 

بازيكنان آسان نيست و اين شرايط براى من هم آسان 
نيست. اين تجربه جديدى براى من و بازيكنانم است. 
عده اى از بازيكنان تا به حال چنين چيزهايى نديدند 
و ترســيده بودند. اين تجربه باعث مى شود به مربى و 
انسان بهترى تبديل شوم. من هنوز هم عاشق فوتبال 

و مربيگرى هستم و اوضاع نسبت به گذشته فرق كرده 
اســت. با اين حال من مــرد بالغ و بزرگى هســتم و با 

مشكلات كنار خواهم آمد.
*زيدان و سبك انگليسى 

آليــن ميلياچيــو، مديــر برنامه هــاى 
زين الدين زيدان اما سكوت خود در خصوص 
شايعات مطرح شده را شكست و به هفته نامه 
« ژورنــال دُ ديمانش» فرانســه گفت: من 
فكر نمى كنم كه زيــدان بخواهد در انگليس 
سرمربيگرى كند چون به سبك مربيگرى اش 
خيلى نزديك نيست. با زيزو در اين خصوص 
صحبت كــرده ام و ليگ برتــر او را مجذوب 
خودش نكرده است. زيدان تصميم گرفته يك 
سال به دور از فوتبال باشد و پيش از پايان اين 

مدت به مربيگرى بازنخواهد گشت.
غرامت 34ميليون يورويى  

ميرر در گزارشــى مدعى شــده يونايتد در 
صورتى كه بخواهد ســرمربى پرتغالى را قبــل از اتمام 
قراردادش در سال 2020 اخراج كند، بايد 34 ميليون يورو 
غرامت به وى بپردازد. سرمربى سابق رئال مادريد، اينتر 
و چلسى مطابق قرارداد كنونى خود ساليانه 16 ميليون 

يورو حقوق دريافت مى كند.

پس از رفع خطر اخراج 
مورينيو:عده اى به دنبال كشتن من هستند

ايسنا: هادى رضايى گفت: ورزشــكاران، خبرنگاران و مسئولان 
اجرايى سه ضلع مثلث براى كسب موفقيت در مسابقات پاراآسيايى 
هستند. سرپرســت كاروان ايران در خصوص شرايط ورزشكاران  
گفت: يك كاروان بزرگ، مشــكلات خاص خود را نيــز دارد. اما 
خوشبختانه با همكارى سرپرستان، ورزشكاران و اعضاى سفارت، 
توانســتيم 330 نفر را در 170 اتاق اســكان دهيم. كلاس بندى 
ورزشــكاران انجام شــد و تمرينات آنها نيز در روز هاى گذشته 
به خوبى برگزار شــده است. ورزشــكاران خود را آماده مسابقات 
كرده اند كما اينكه برخى مسابقات از صبح روز شنبه پيش از مراسم 

افتتاحيه آغاز شده است.

وى گفت: امكانات دهكده در حد متوسط و خوب است، البته هدف 
ورزشكاران كســب افتخارآفرينى در اين مســابقات براى ميهن 
عزيزمان اســت و امكانات تأثير چندانى در اين افتخار آفرينى ها 
ندارد. وى گفت: در دو روز ابتدايى استقرار ورزشكاران مشكلاتى 
وجود داشت اما با رايزنى سرپرستان و ساير كشور ها اين مشكلات 
تقريباً برطرف شده است. به نظر من، مسائل اينچنينى در مقايسه با 
اميد و انگيزه اى كه اين ورزشكاران براى كسب افتخار دارند، بسيار 
كوچك است. خبرنگاران رسانه، ورزشكاران و مسئولين اجرايى 
سه ضلع يك مثلث هستند كه همگى براى كسب موفقيت در ايام 

برگزارى مسابقات پاراآسيايى تلاش مى كنند.

ايســنا: ركابزن ملى پوش ايران گفت: به دنبال اين هستم يك تيم 
اروپايى خوب پيدا كنم و از ايران بروم چون كســى اهميت نمى دهد، 

ركابزن چينى در تور دوچرخه سوارى ايران- آذربايجان وقتى 
متوجه شد فقط همين مسابقه را شــركت كرده ام به 

من خنديد.
محمد گنج خانلــو گفت: تــور آذربايجان با 

وجــود اينكه ابتــدا در برگــزارى آن اما و 
اگر آمد اما خوب برگزار شــد و نمى توان 
بهانه اى گرفت. اميدوارم اين تور همچنان 
پا برجا باشــد چراكه همين يك تور ديگر 
براى ما مانده اســت. فقط مســئله اى كه 

وجود داشــت اين بود كــه جوايز دلارى را 
پرداخت نكردند و گفتند بعد از جواب تســت 

دوپينگ پرداخت مى شــود. اين در حالى است 
كه جواب هــا حداكثر تا 20روز ديگر مــى آيد. البته 

ما ســوال كرديم گفتند پاداش ها را به صورت ريالى پرداخت 
مى كنند. از طرفى برخى امكانات را بــراى تيم هاى خارجى در نظر 
گرفتند، مثلا به آنها ماشــين مى دادند در حالى كه تيم هاى ايرانى 

خودشان بايد ماشــين را تامين مى كردند. وقتى ما تور تركيه رفته 
بوديم شــرايط برعكس بود يعنى ميزبان تمام امكانات را براى تيم 

خودشان در نظر گرفته بود.
وى گفت: من دوست داشتم در قهرمانى جهان شركت 
كنم اما فدراسيون گفت ويزا نمى دهند درحالى كه 
رييس فدراســيون ويزا گرفت و رفت و حالاهر 
حرفى هم كــه بزنيم ناراحت مى شــوند. اما 
كمپ سوئيس قبلا ركابزنان زير 20سال را 
مى گرفت اما فدراسيون آنقدر بدهى دارد كه 
ديگر ايرانى ها را نمى خواهند البته فكر مى 
كنم خود فدراســيون با هزينه خود بتواند 
ورزشكار بفرستد  اما اين كار را هم انجام نمى 
دهد. فقط توقع دارند قهرمانى آسيا كه مى شود 

خوب ركاب بزنيم.
وى گفت: ديگر روحيه اى براى كسى نمانده و دوچرخه 
سوارى نابود شده است ما هم ديگر داريم زور آخرمان را مى زنيم  
اميدوارم كه وضعيت درست شود. ما فقط مى خواهيم فراموشمان نكنند 

و به مسابقات  و كاپ ها اعزام شويم.

سرپرست كاروان ايران در پاراآسيايى: 

هدف ورزشكاران فقط افتخارآفرينى است

ورزش:سعيد صادقى به عنوان يكى از بهترين بازيكنان تيم پديده در 
جريان ديدار پيشين اين تيم در جام حذفى از زمين اخراج شد. او درباره 
اين ديدار و برترى برابر فولاد گفت: بازى خيلى خوبى بود، خيلى فشرده 
و سخت كار كرديم و دو تيم خوب بازى كردند. بازيكنان فولاد ما را خيلى 
خوب آناليز كرده بودند و بسته بازى كردند و پرس سنگين انجام دادند. 
آنها دنبال ضدحمله بودند و مى خواستند فوتبال پديده را خراب كنند و 
در واقع قصد داشتند فوتبالى كه خودشان مى خواستند را ارائه بدهند و 

ببرند كه ما اجازه اين كار را به آنها نداديم.
*وعده هاى عمل نشده

هافبك پديده درباره اوضاع نابسامان مالى در تيم پديده گفت: شرايط 

مالى بد است و سخت مى گذرد و اين موضوع ما را خيلى اذيت مى كند. 
تا به امروز هنوز هيچ كس به قول و قرارش عمل نكرده و بچه ها در اين 
بازى براى دل خودشان، حفظ آبروى تيم و شاد كردن مردم مشهد بازى 
كردند. در بازى مقابل فولاد مردم شــهر سنگ تمام گذاشتند و دلمان 
نمى آمد كه اين حمايت و هواداران را از دست بدهيم براى همين در هر 
بازى هرچه در توان داريم مى گذاريم و مى خواهيم مسير موفقيت را به 
دور از فكر عملى نشدن وعده و وعيدها ادامه دهيم. الان چند وقتى است 
فقط قول و قرار به ما مى دهند و تا پولى به حســاب ما واريز نشود هيچ 

كدام از قول ها ما را خوشحال نمى كند.
*كارت قرمز ناحق

صادقى درباره اخراج خود از زمين نيز گفت: اخراجم من را شوكه كرد. 
پيش از كارت دوم اولين خطايم بــود و موقعيت خطرناك هم نبود كه 
داور اينقدر سريع به من كارت نشان بدهد و شايد بچه هاى فولاد بيش 
از 10 بار چنين خطاهايى انجام دادند. حالا كارت دوم چون شــيطنت 

كردم و در شروع بازى مقابل توپ قرار گرفتم و توپ به صورت برخورد 
كرد مى توان گفت كارت زرد داور درست بود اما در نشان دادن كارت 
زرد اول عجله كرد و اصلا آن حركت من خشن و خطرناك نبود. به نظرم 
داور نبايد كارت هايش را براى من اينقدر زود و پشــت سر هم از جيب 

خارج مى كرد.
*اعتراض به داورى

او ادامه داد: انگار داور وسط به خاطر حساسيت و شرايط، بازى از دستش 
خارج شــده بود و براى همين در آن دقايق بازى اينطور به من كارت 
نشان داد. خلاصه اينكه اخراج شدم و ديگر كارى نمى شود كرد فقط از 
بچه هاى تيم عذرخواهى و تشكر مى كنم كه جور من را كشيدند و بازى 

سخت را توانستند پيروز شوند.
*برد و برد

صادقى در پايان گفت: بــه جام حذفى فكر نمى كنيــم و حالا به فكر 
بازى با فولاد در ليگ هســتيم. ما براى بالاى جدول ماندن در ليگ به 
دنبال اهداف بزرگ هستيم و ســعى مى كنيم همه بازى ها را ببريم. 
هواداران مان كنار ما هستند و مطمئنا حمايت آنها كمك خواهد كرد تا 
موفقيتى كه مى خواهيم را به دست بياوريم.  اميدوارم بتوانيم اين بازى 
را هم مثل ذوب موفق پيش ببريم. البته جام حذفى شرايطش با ليگ 
متفاوت است و فولاد تيم ساده و راحتى نيست كه بخواهيم اينقدر راحت 
درباره اش نظر بدهيم هرچند ذوب آهن هم تيم راحتى نبود. فقط تاكيد 
مى كنم كه هدف ما در هر بازى بردن است و چه خانه و چه بيرون حتى 
براى مساوى هم مقابل حريفان بازى نمى كنيم. ما تا به حال طورى بازى 
مى كرديم و مى كنيم كه حريفان از بازى ما لذت مى برند و فوتبال سالم 

و پاك را به نمايش مى گذاريم. 

ايسنا: الهه احمدى مى گويد كه هيچ گاه هوا، آسمان، مربى و 
هيچ چيز را جز خودش عاملى براى بردها و باخت هايش عنوان 

نكرده است.
 الهه احمدى گفت: اول اينكه در جاكارتــا مدال تيمى توزيع 
نشــد. در اين شــرايط 50 درصد كار لنگ مى ماند. تيراندازى 
در دوره هاى قبل مدال تيمى داشــت، در گوانگجو ســه مدال 
گرفتيم كه 2 تا تيمى و يك مدال انفرادى بود. در اينچئون نيز 
2 مدال انفرادى و يك مدال تيمى داشتيم. در اين دوره قوانين 
تغيير كرده بود. گرفتن مدال تيمى سبب ايجاد روحيه مى شد 
و شرايط فينال را سبك تر و راحت تر مى كرد. شرايط ركوردى 
ما مخصوصا در 10 متر خيلى خوب بود. ما تنها كشورى بوديم 

كه در 10 متر دو فيناليست داشتيم. حتى به غير از مغولستان 
كه در 50 متر دو نماينده داشت فقط ايران بود كه در فينال ها 
دو ورزشكار داشت. اگر بخش تيمى وجود داشت ما قطعا مدال 
داشتيم چه بســا كه آن مدال ها طلا هم بود. در 50 متر حتى 
ورزشكاران چينى هم به فينال نرسيدند. اختلاف امتيازى ما نيز 

با مغولستانى ها خيلى كم بود اما منجر به مدال نشد.

وى  گفت: من دو بار در المپيك تير زدم و ديگر نمى خواهم فقط 
براى تير زدن به المپيك بروم. اين بار تمام تلاش خود را مى كنم 
و هيچ چيز كم نخواهم گذاشت تا بتوانم مدال بگيرم. با توجه به 
اين هدف همه مسابقات كسب سهميه براى من مهم هستند. 
اما همه چيز بايد درست و تحت كنترل من پيش رود تا بتوانم از 

آن ها استفاده كنم
وى گفت: از ســال 82 كه عضو تيم ملى شــدم، بعــد از تمام 
مسابقات هيچ چيز جز خودم را عامل برد و باختم عنوان نكردم. 
وقتى كه باختم بهانه نياوردم و باخت خود را پذيرفتم. هيچ وقت 
هوا، آسمان، مربى و هيچ چيز را جز خودم مسئول باخت عنوان 
نكرده ام چون به اين قضيه اعتقاد و باور دارم. چطور مى توانم 

بعد از يك مسابقه كه تنها مدال نگرفتم هوا و باد را عامل بدانم. 
درست است كه ديگران از من توقع مدال داشتند اما آيا به اين 
فكر كردند كه الهه احمدى آخرين مدال انفرادى 10 متر خود 
را كى گرفته؟ من در بازى هاى كشــورهاى اســلامى آخرين 
مدالم را گرفته بودم كه سطح آن هم قابل مقايسه با بازى هاى 

آسيايى نيست.

هيچ كسى به قول و قرارش درباره پديده عمل نكرد

  الهه احمدى: عامل برد و باخت خودم هستمصادقى: براى دل مردم مشهد بازى مى كنيم

انتقاد ركابزن ملى پوش ايران:
 فدراسيون اصلاً نمى داند حمايت يعنى چه!

ركابزن چينى در تور دوچرخه سوارى ايران- آذربايجان وقتى 
متوجه شد فقط همين مسابقه را شــركت كرده ام به 

محمد گنج خانلــو گفت: تــور آذربايجان با 
وجــود اينكه ابتــدا در برگــزارى آن اما و 
اگر آمد اما خوب برگزار شــد و نمى توان 
بهانه اى گرفت. اميدوارم اين تور همچنان 
پا برجا باشــد چراكه همين يك تور ديگر 
براى ما مانده اســت. فقط مســئله اى كه 

وجود داشــت اين بود كــه جوايز دلارى را 
پرداخت نكردند و گفتند بعد از جواب تســت 

دوپينگ پرداخت مى شــود. اين در حالى است 
روز ديگر مــى آيد. البته 

خودشان در نظر گرفته بود.
وى گفت: من دوست داشتم در قهرمانى جهان شركت 
كنم اما فدراسيون گفت ويزا نمى دهند درحالى كه 
رييس فدراســيون ويزا گرفت و رفت و حالاهر 

دهد. فقط توقع دارند قهرمانى آسيا كه مى شود 
خوب ركاب بزنيم.

وى گفت: ديگر روحيه اى براى كسى نمانده و دوچرخه 
سوارى نابود شده است ما هم ديگر داريم زور آخرمان را مى زنيم  

 zoom
نگاهى داريم به تمام حاشــيه هاى 

حسينى بخاطر نيمكت نشينى هايش.
*همه آنفالو!

حسين حســينى در زمان منصوريان يكى، 
دوبارى به دليل قرار نداشتن در تركيب اصلى از 
اردوى تيم قهر كرده بود اما اولين اتفاق جدى بعد از 
زدن ركورد كلين شيت افتاد. او به دليل اين كه در تركيب 
اصلى تيمش مقابل پديده قرار نگرفت همه همبازيانش را 
آنفالو كرد و اعتراض شديدش را به اين مسئله نشان داد. 
اين اتفاق با فالو كردن مجدد و بازگشت آرامش به دروازه 

استقلال تمام شد.
*سوءتفاهم

اتفاق بعدى در بازى مقابل فولاد خوزســتان رخ داد. 
زمانى كه دروازه بان جوان آبى ها در دقايق پايانى يك 
كارت زرد را گرفت و دربى را از دست داد. ديدارى كه 
حتى پيش از اين اتفاق هم از گوشــه و كنار شنيده 
مى شد كه قرار اســت مهدى رحمتى درون دروازه 
بايستد. با اين حال حسينى بعد از درگيرى و اعتراض 
شديد با فرشيد باقرى و همتيمى هايش و در پايان 

هم با اشك هايش از ليست دربى كنار رفت.
 *هت تريك حاشيه در ليگ هفدهم

در بازى بــا پيكان هم هت تريك حســينى در 
اين فصل كامل شــد. او بعد از دو گلى كه در اين 
بازى دريافت كرد با يك پست اينستاگرامى باز هم 
حاشيه ساز شــد اما باز هم با پاك كردن آن پست 

تلاش كرد تا اوضاع را به حالت عادى برگرداند.
*و باز هم حاشيه

دروازه بان جوان استقلال از زمان معروف شدن تا 
امروز نشان داده كه پتانسيل بالايى براى محو 
شدن دارد و شايد او هم خيلى زود به جمع 
ستارگان فراموش شده فوتبال ايران اضافه 
شود؛ ســتارگانى كه درخشــش آن ها در 
آسمان فوتبال ايران به يك سال هم نرسيد!

ايزديار اولين طلايى كاروان ايران 
در پاراآسيايى

ايزديار اولين طلايى كاروان ايران 
در پاراآسيايى

ايزديار اولين طلايى كاروان ايران 
ورزش: 

توانســت مدال ديگرى براى ايران ضرب كند. شاهين ايزديار در 
ماده 

اندونزى، مالزى، قزاقستان و تايلند به آب پريد و در نهايت موفق 
به كسب مدال طلا شد. ركورد شاهين ايزديار براى كسب اين 

مدال، يك دقيقه و 
مالزى با ركورد يك دقيقه و 

ژاوى هرناندز مصدوم شد
ژاوى هرناندز، بازيكن مطرح و اسپانيايى حريف قطرى پرسپوليس در مرحله 
نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا مصدوم شد. به نقل از سايت رسمى باشگاه السد قطر، 
ژاوى هرناندز به دليل مصدوميت و عدم آمادگى لازم از فهرست اين تيم براى بازى 
هفته هشتم ليگ ستارگان قطر برابر السيليا خط خورد. تيم السد در بازى رفت مرحله 
نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا سه شنبه شب گذشته در ورزشگاه جاسم بن حمد دوحه 
با نتيجه يك بر صفر مغلوب پرسپوليس شد. ديدار برگشت تيم هاى پرسپوليس و السد 

 دقيقه روز اول آبان در ورزشگاه آزادى تهران برگزار خواهد شد.

ماجراى درگيرى گلرهاى 
استقلال اتفاق جديدى نيســت، اين دعوا و 
كشمكش سالهاى سال است كه در استقلال 
وجــود دارد و هيچ يك از مربيان اســتقلال 
نتوانسته اند با آن به درســتى برخورد كنند. 
درگيرى وحيــد طالب لو و مهــدى رحمتى، 
درگيرى محمد محمــدى و طالب لو، درگيرى 
سيد مهدى رحمتى و حسين حسينى همگى 
نشان از اين دارد كه استقلال قابليت در اختيار 
داشتن دو دروازه بان شماره يك و طراز اول را 

ندارد . در اواسط فصل قبل و با ورود رحمتى 
به تركيب اصلى،بسيارى بر اين باور بودند 
كه حســينى تلاش خواهد كرد تا دوباره 
با تلاش و پشــتكار فراوان به گلر ايده آل 
شفر تبديل شود اما نه تنها اين اتفاق رخ 
نداد بلكه بازيكن جــوان و بدون تجربه 
اســتقلال با رفتارى كاملا احساســى و 
گرفتن مشاوره هاى غلط از برخى دوستان 
نزديكش ساز مخالف كوك كرد تا به يك 
چهره حاشيه ساز براى تيم استقلال تبديل 

پيرمرد قانون گــرا و منضبط اســتقلال كه 

هيچ گونه بى نظمى و  بى 
اخلاقى را برنمى تابيد او را 
به نيمكت تيــم پيچ و مهره 
كرد تا به اين ترتيب بازيكن 
استقلال را تنبيه كند. همين 
تنبيه و گوشمالى به قيمت از 
دســت رفتن جام جهانى براى 
حسينى تمام شد تا حسينى با در 

zoom
نگاهى داريم به تمام حاشــيه هاى 

حسينى بخاطر نيمكت نشينى هايش.
*همه آنفالو!

حسين حســينى در زمان منصوريان يكى، 
دوبارى به دليل قرار نداشتن در تركيب اصلى از 
اردوى تيم قهر كرده بود اما اولين اتفاق جدى بعد از 
زدن ركورد كلين شيت افتاد. او به دليل اين كه در تركيب 
اصلى تيمش مقابل پديده قرار نگرفت همه همبازيانش را 
آنفالو كرد و اعتراض شديدش را به اين مسئله نشان داد. 
اين اتفاق با فالو كردن مجدد و بازگشت آرامش به دروازه 

استقلال تمام شد.
*سوءتفاهم

اتفاق بعدى در بازى مقابل فولاد خوزســتان رخ داد. 
زمانى كه دروازه بان جوان آبى ها در دقايق پايانى يك 
كارت زرد را گرفت و دربى را از دست داد. ديدارى كه 
حتى پيش از اين اتفاق هم از گوشــه و كنار شنيده 
مى شد كه قرار اســت مهدى رحمتى درون دروازه 
بايستد. با اين حال حسينى بعد از درگيرى و اعتراض 
شديد با فرشيد باقرى و همتيمى هايش و در پايان 

هم با اشك هايش از ليست دربى كنار رفت.
 *هت تريك حاشيه در ليگ هفدهم

در بازى بــا پيكان هم هت تريك حســينى در 
اين فصل كامل شــد. او بعد از دو گلى كه در اين 
بازى دريافت كرد با يك پست اينستاگرامى باز هم 
حاشيه ساز شــد اما باز هم با پاك كردن آن پست 

تلاش كرد تا اوضاع را به حالت عادى برگرداند.
*و باز هم حاشيه

دروازه بان جوان استقلال از زمان معروف شدن تا 
امروز نشان داده كه پتانسيل بالايى براى محو 
شدن دارد و شايد او هم خيلى زود به جمع 
ستارگان فراموش شده فوتبال ايران اضافه 
شود؛ ســتارگانى كه درخشــش آن ها در 
آسمان فوتبال ايران به يك سال هم نرسيد!

 حسينى در استقلال هم تنبيه مى شود 
 هم رضايت نامه نمى گيرد 

آشوب
در دروازه

آبى
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ادب و هنر

كوتاه و خواندنى

مهر: دفتر داستان مؤسسه «شهرستان ادب» دوره آموزشى تازه اى براى آشنايى 
با «چهار شــاعر قصه گو»ى ادبيات فارسى برگزار مى كند.در اين دوره تخصصى، 
عليرضا سميعى، منتقد ادبى، چهار شاعر كلاسيك ايرانى را براى علاقه مندان به 
داستان و ادبيات معرفى مى كند.عناوين اين دوره هاى آموزشى بدين قرار است: 
«فردوســى و خرد ايرانى»، «نظامى و حكمت روايــى»، «عطار و ميراث عرفان 
ايرانى» و «مولوى و بنيان گذارى عرفان ايرانى». چهار شاعر قصه گو در سه جلسه 
و هر كدام با اين مباحث معرفى مى شوند: آشنايى با شاعر و جايگاه تاريخى اش، 
معرفى آثار و سبك شاعرى او با تمركز بر يك اثر و دورخوانى قسمتى از اين اثر.

هزينه شركت در اين دوره، كه از تاريخ 30 مهر، روزهاى دوشنبه هر هفته و در 
سه جلسه برگزار مى شود، 45 هزار تومان تعيين شده است.

دوره آموزشى «چهار شاعر قصه گو» در شهرستان ادب

مهر: كتاب «هنر داستان نويســى» نوشــته ابراهيم يونســى بتازگى توسط 
انتشــارات نگاه به چاپ چهاردهم رسيده است.ابراهيم يونسى از نويسندگان 
و مترجمان شهير ســال هاى اخير است كه علاوه بر تأليفات و ترجمه هايش 
در حوزه ادبيات، ســوابق نظامى هم در كارنامه دارد و از جمله افســرانى بود 
كــه پس از كودتــاى 28 مرداد به اعدام محكوم شــد، اما حكمش به حبس 
ابد تخفيف پيدا كرد. او متولد ســال 1305 بود و در سال 1390 درگذشت.
اين مؤلف، كتاب «هنر داستان نويســى» را هنگامى كه 34 سال داشت و در 
زندان بود، نوشــت كه تا سال ها به عنوان يكى از منابع درسى داستان نويسى 
و ادبيات مورد اســتفاده قرار گرفت. يونسى اين كتاب را براساس نظريه ها و 

چارچوب هاى نظرى داستان نويسى غرب نوشته است.

«هنر داستان نويسى» به چاپ چهاردهم رسيد

«مستورى» كرميار روانه بازار نشر شد

شهيد زين الدين در جنگ اقتصادى! 

باشگاه خبرنگاران: «مستورى» تازه ترين 
رمان صادق كرميار از سوى نشر جمكران 
منتشــر و روانه بازار نشر شد. خالق ناميرا 
در اثر جديد خود به ســراغ جنگ و جهاد 
رفته اســت؛ يك ســو دفاع مقدس و يك ســو جنگ 
اقتصادى.قهرمان اصلى داســتان، ســيامك خسروى، 
جوانى اســت كه پدرش او را به مديريت يك شــركت 
معــروف واردكننــده آنزيم مرغ منصوب كرده اســت. 
روزگار خوش و خرم سيامك اما با اتفاقات ويران كننده 
پى درپى در حال فرو ريختن اســت. ســپيده، نامزد او 
اتفاقى صاحب عكسى را كه به دنبال يافتن آن هستند، 
شناسايى مى كند؛ ســيدمهدى زين الدين، يك فرمانده 
لشــكر! ســيد مهدى زين  الدين متولد 1338 در قم، از 
فرماندهان نام آشــنا و كاربلد سپاه پاســداران انقلاب 

اســلامى كه به همراه برادرش مجيد، مســئوليت هاى 
بســيارى را در دوران انقلاب و دفــاع مقدس به دوش 
كشــيدند. مهدى زين  الدين فعاليت  هاى انقلابى خود را 
از دوران پيــش از انقلاب و مبارزه مســتقيم زير نظر 

آيت  االله مدنى شروع كرد.
ماجراهاى اين رمان دائم بين گذشته و حال، بين دوران 
صلح و جنگ، بين پاك دســتى و اختلاس در نوســان 
است. ســيامك كه جوان اســت و بى  تجربه و خام، در 
گير و دار اين كشــمكش هاى درونى و بيرونى، به دنبال 
يافتن حقيقت، خــودش را به آب  و آتش مى زند، بلكه 

بتواند از آن خلاصى بيابد.
در بخشى از اين رمان مى خوانيم:

«بعــد به اتاق آفتابگير رو به حياط وارد شــديم كه دو 
قــاب عكس بزرگ از تابلوى نقاشــى مهــدى و مجيد 
زين  الدين در دو گوشــه اتاق با پشــتى  هاى تركمن و 
قالى يك تكه قم نشــان مى داد، همين جا اتاق پذيرايى 
از ميهمانانى است كه به خاطر برادران شهيد زين  الدين 

به اين خانه وارد مى  شوند.
پيدا بود كه اين خانه هميشه منتظر ميهمانان ناخوانده 
بــود كه به محض ورود، مادر و خواهر برادران شــهيد، 
مثل كســانى كه منتظر ما بوده اند، وارد شــدند و آن 
قدر گرم و راحت احوالپرسى كردند كه احساس كردم، 

مدت هاست در اين خانه رفت وآمد دارم». 
رمــان «مســتورى» در 372 صفحــه و مبلغ 24 هزار 
تومان از كتاب فروشــى هاى معتبر و همچنين ســايت 

نشر جمكران قابل تهيه است.

ادبيات

خبر

«سالار تكريت» در بازار كتاب
مهر: محمدصادق كوچك زاده، 
رئيس حــوزه هنــرى يزد با 
اشاره به اهميت ثبت و انتشار 
خاطرات آزادگان و رزمندگان 
دوران دفــاع مقدس گفت: به  
مناســبت هفته دفاع مقدس، 
تكريت» شامل  كتاب «سالار 
خاطرات اسارت آزاده جانباز سيدحسين سالارى، نوشته مصطفى زمانى فر 
به همت دفتر فرهنگ و مطالعات پايدارى حوزه هنرى يزد، توسط انتشارات 

سوره مهر منتشر و روانه بازار كتاب شد.
محمدصادق كوچــك زاده با بيان اينكه گردآورى و تدوين اين خاطرات 
پنج سال طول كشيده، اظهار داشت: اين اثر مجموعه اى از خاطرات 30 
ماه اســارت اين جوان 18 ساله  يزدى در اردوگاه 11 تكريت رژيم بعث 

عراق است.
كوچك زاده افزود: اين سرباز ارتش كه در خانواده اى مذهبى و كارگرى به 
دنيا آمد، در واحد مهندسى رزمى لشكر 81 باختران مشغول خدمت بود. 
وى در آخرين روز سال 1366 در عملياتى در منطقه غرب كشور از ناحيه 
پاى راست مجروح شد و پس از چهار شبانه روز در حالى كه رمقى در بدن 

نداشت به اسارت نيروهاى عراقى در آمد.
وى به مدت دو سال و نيم در يكى از مخوف ترين و سياه ترين نقطه هاى 
عراقِ دوران صدام يعنى استخبارات زندانى بود و كسى از او خبر نداشت؛ 
حتى اســراى اردوگاه هم به خاطر جراحت شديد پايش، اميدى به زنده 
ماندنش نداشــتند، اما اين جوان مؤمن، با تحمل درد و رنج فراوان و با 
وجود شكنجه هاى شديد توانست تمام ناملايمات و دشوارى هاى دوران 

اسارت را پشت سر بگذارد و به آغوش ميهن عزيز اسلامى بازگردد.
در بخشــى از اين كتاب مى خوانيم: «درست قبل از هواخورى، هنوز 
بيــرون نيامده بوديم كــه نگهبان آمد و بى مقدمه گفت: «ديشــب 
كى ترانه مى خواند»؟ كســى جوابش را نــداد. در اين فضا، فقط آواز 
خواندنمان كم بود. با همان حالت نشســته، دست بالا بردم و گفتم: 
«من ترانه نمى خواندم، ولى خيلى درد داشــتم و آخ وناله مى كردم». 
نگاهــى كرد و گفت: «نه! تو نبودى». چشــمش روى صورت بچه ها 
دورى زد، ولى كسى به او محل نگذاشت. بى هدف چند نفرى را زد و 
از آسايشگاه رفت بيرون. دو نفر طبق معمول زير بغل هايم را گرفتند 
و مستقيم به طرف دستشويى حركت كرديم. دنبال سر ما آمد و گفت: 
«بگذاريدش روى زمين»! دو، سه ضربه كابل به پشتم كوبيد و گفت: 
«ديگه آخ  و ناله نكن»! فهميدم كه بيچاره از اول دنبال بهانه بوده كه 

حس خشمش را ارضا كند».
وى افــزود: اين كتــاب در 288 صفحه و پنج فصــل در قطع رقعى با 

شمارگان 1250 نسخه منتشر شده است.

فراخوان «چهار فصل تئاتر ايران» منتشر شد
ايوب  خبرنگاران:  باشگاه 
آقاخانى، مدير دفتر مطالعات 
و پژوهش مركــز هنرهاى 
نمايشــى حوزه هنــرى، از 
برگزارى فصل نخست دوره 
جديد پروژه  هاى جامع ملى 
«چهار فصل تئاتر ايران» در 
اين مركز به منظور كشف استعدادهاى جديد در زمينه نمايشنامه نويسى 

خبر داد.
پــروژه  جامع ملى «چهــار فصل تئاتر ايران» كه چهار ســال متوالى با 
مديريت ايوب آقاخانى در ســال هاى 87 تا 91 موفقيت هاى بسيارى را 
كسب كرده بود، بار ديگر كار خود را آغاز خواهد كرد. اين پروژه كه پيش 
از اين از سوى اداره كل هنرهاى نمايشى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى 
برگزار مى شــد، اين بار در حوزه هنرى و از سوى مركز هنرهاى نمايشى 

اين نهاد برگزار خواهد شد.
در فراخوان اين طرح آمده اســت: نسخه  هاى نخست نمايشنامه  ها را 
اعضــاى هيئت علمى ارزيابى مى كنند و كارگاه  هاى حضورى و عملى 
با تدريس و مديريت اعضاى هيئت علمى در تهران برگزار مى  شــود و 
منتخبان ـ كه نمايشنامه  هايشــان خوانده شــده است ـ از شهرهاى 
مختلــف ايران در اين كارگاه  هاى چنــد روزه حضور پيدا مى  كنند تا 
با مشورت نمايشنامه شناسان صاحب نام كشور و با يارى علاقه مندان 
ديگر كه در كارگاه حضور يافته  اند، نمايشــنامه  آن ها صيقل خورده، 
آماده  بازنويســى نهايى و ارائه شــود. در صورت تأييد نهايى اعضاى 
هيئت  علمى، نمايشنامه  ها براى انتشار به انتشارات سوره  مهر معرفى 

مى  شوند. 
گفتنى است به مناسبت 40  سالگى انقلاب اسلامى، طرح  هاى مربوط به 

اين واقعه تاريخى در اولويت خواهند بود.
در اين فصل اســتثنائاً اثر برتر خروجى فصل در زمينه  تاريخ انقلاب 
اســلامى به تشــخيص اعضاى هيئت  علمى فصل، به مناسبت چهل 
ســالگى انقلاب، جدا از چاپ كنار ســاير آثار براى توليد و اجرا نيز 

حمايت خواهد شد.
دفتر مطالعات و پژوهش هاى مركز هنرهاى نمايشــى حوزه هنرى با 
يارى و اهتمام امور استان هاى آن مركز و انتشارات سوره  مهر، بر آن 
خواهد بود كه آثار منتخب و چاپ شــده به همه رويدادهاى نمايشى 
خُرد و كلانِ كشــور معرفى شوند تا اين آثار در قامتى اجرايى نيز به 
مخاطبان علاقه مند تقديم شده، مواهب احتمالى موجود در آن ها به 
لحاظ دقت در ساختمان، ظرايف نگارش و پاكيزگى محتوا در شكلى 

كلان تر منتشر شود.

نمايش سرداران شهيد دفاع مقدس 
در نمايشگاه «سربندهاى ماه» 

طراحى  نمايشــگاه  مهر: 
چهره سرداران شهيد دفاع 
مقدس با عنوان «سربندهاى 
ماه» با آثارى از محمدعلى 
نادرى سه شنبه 17 مهر ماه 
از ساعت 15 در گالرى عالى 
حوزه هنرى افتتاح مى شود.

محمدعلى نادرى هنرمند جوان برازجانى يكى از منتخبان جشنواره «هنر 
مقاومت» است.

وى در ســال 1371 در شهر بوشهر به دنيا آمده و از كودكى نقاشى 
را به شــكل آزاد دنبال كرده اســت. او پرتره بسيارى از شهداى شهر 
خود و ســرداران و شهداى ملى را ترسيم و در نمايشگاه هاى مختلف 

ارائه داده است.

گفت و گو با محمدسرور رجايى، به بهانه تازه ترين اثرش درباره شهداى افغانستانى دفاع مقدس

خون شريكى «از دشت ليلى تا جزيره مجنون»

 دغدغه شــما در خصوص تأليف «از دشت ليلى تا 
جزيره مجنون» چه بود و آيا اين اثر شــما در ادامه اثر 

قبلى نوشته شده است؟
 ايــن كتاب از نگاه فكرى و آرمانى بــا كتاب اولم كه با عنوان 
«در آغوش قلب ها» منتشــر شــده بود، مرتبط است، اما در 
پيوست آن اثر نيســت. جرقه تأليف «از دشت ليلى تا جزيره 
مجنون» در سال 1361 در ذهن من خورده بود. آن زمان من 
نوجــوان بودم و در افغانســتان و كابل مجله جهادى «حركت 
اســلامى» مخفيانه به دست ما مى رســيد. در شماره اى از آن 
مجله به شــهيدى به نام حســين بخش جعفرى برخوردم كه 
محل شهادتش منطقه عملياتى بستان ايران بود. همان زمان 
اين پرسش براى من ايجاد شد كه چرا در حالى كه افغانستان 
درگير جنگ است يك افغان در بستان ايران شهيد شده است. 
در شــماره هاى بعدى همان مجله متوجه شدم كه يك ايرانى 
هم در افغانستان شهيد شده است. همه اين ها سؤال هاى ذهنى 
دوره نوجوانــى من بود و اين جرقه ها از همان جا در ذهن من 
ايجاد شد و فرصت براى يافتن پاسخ آن ها نبود. هر چه بزرگ تر 
مى شدم ســؤال ها هم براى من بزرگ تر مى شد تا اينكه بر اثر 
ناآرامى هاى فراوان افغانســتان به ايران مهاجرت كردم. فرصت 
را براى آموختن مغتنم شمردم و شروع كردم به تحقيقات در 
خصوص ســؤال هايم و ذهنيتى كه من از نوجوانى داشتم. در 
نهايت پژوهش ها و پرســش هاى نوجوانى من بعد از 10 سال 
به سرانجام رسيد و كتاب «از دشت ليلى تا جزيره مجنون» در 
پاسخ به همين پرسش ها نوشته شد. از طرفى من اصلاً نديده ام 
جايى از شهيد و يا رزمنده و جانباز افغانستانى در كتابى صحبت 
شود. فقط در كتاب «جنگ پابرهنه» رحيم مخدومى اشاره هايى 
دارد به يك شــهيد افغانستانى با عنوان عبدالرحيم بشيرى. با 
اينكه خيلى ها مى گويند افغان ها در جنگ ايران حضور داشته اند 
اما اين رزمندگان مغفول مانده اند و تا به حال اثرى درباره آن ها 
منتشــر نشده است. من مى خواســتم با نوشتن اين اثر چهره 

مغفول افغانستانى هايى را كه در جنگ ايران شركت كردند، بر 
سر زبان ها بيندازم و مردم ايران بدانند افغانستانى ها در روزهاى 
سخت كنار مردم ايران بودند و در جنگ هم خون دادند و هم 

جانباز و اسير شدند. 

 چرا عنوان «از دشت ليلى تا جزيره مجنون» را براى 
اين اثر انتخاب كرديد؟ 

 اولين دليل نشان دادن علقه و وفادارى من بود. در افغانستان 
دشتى است به نام «دشت ليلى» و در عراق هم محلى است به 
نام «جزيره مجنون». البته من نخواستم منطقه اى را به عنوان 
مركز جغرافيايى انتخاب كنم. بيشتر به دنبال اين بودم تا علاقه 
مردم افغانســتان را به انقلاب ايران نشــان دهم كه به عنوان 
عاشقان راه ارزش ها و خط امام(ره) از افغانستان حركت كردند و 

در جهاد و مقاومت كنار ايرانى ها قرار گرفتند.
 

 منابع شما براى پيدا كردن مستنداتى كه در اين كتاب 
وجود دارد، چه بود؟ 

 از ابتدا تا انتهاى اين اثر با تلاش خودم نوشــته شــده است. 
نهادهاى مرتبط يا منابعى نداشــتند يا من نتوانستم به آن ها 
دسترسى پيدا كنم. براى همين از ابتدا رزمندگان افغانستانى 
را شناسايى كردم و با آن ها مرتبط شدم. البته بسيارى از همين 
رزمندگان حاضر نشدند با من صحبت كنند چون انگيزه اى براى 
حرف زدن نداشــتند. اما من در اين 10 سال با همه حرف زدم 
و خيلى ها هم وقتى تلاش و صداقت من را ديدند روبه روى من 
قرار گرفتند و مستندات را در اختيار من قرار دادند؛ مستنداتى 
مثل عكس ها و گزارش هاى عمليات كشف. در اين اثر بيش از 

200 مستند با حاشيه نگارى و منبع درج شده است.
 

 پس منابع اطلاعات شفاهى و كاملاً ميدانى بوده است. 
 بله من براى ثبت و ضبط اين خاطرات به شهرها و روستاهاى 

مختلفى رفتم و با زحمت بســيار همــه را پيدا كردم و تلاش 
زيادى كردم تا اعتماد آن ها را جلب كنم و در نهايت بسيارى از 
آن ها با من گفت و گو كردند و اسناد را در اختيار من قرار دادند.  

 چرا بعضى از رزمندگان افغانســتانى نمى خواستند 
درباره آن سال ها با شما صحبت كنند؟ 

 دليل حضور همه مجاهدان افغانستان در دفاع مقدس، اطاعت 
از حرف امام(ره) بوده است. چون همه آن ها مقلد امام(ره) بودند 
و بــه همين دليل بعد از فرمان ايشــان در خصوص حضور در 
جنگ، به فرمان ايشان لبيك گفتند و در سال هاى دفاع مقدس 
كنار رزمندگان ايرانى قرار گرفتند. اما دليل سكوت امروز آن ها 
ناملايمات روزگار و شرايطى است كه طى اين سال ها بر آن ها 
گذشــته و مى گذرد. حتى من با آن ها برخــورد كردم كه اين 
خاطراتى كه در سينه شماست امانت هايى است كه نبايد آن ها 
را به گور ببريد و آن ها فقط لبخند زده و گفتند: با خود به گور 

ببريم، بهتر است! 

 نحوه ورود و مشاركت رزمندگان افغانستانى در دفاع 
مقدس چگونه بود؟

 بسيارى از آن ها براى آموزش نظامى به ايران مى آمدند تا پس 
از آموزش، به جبهه افغانســتان در برابر روس ها برگردند؛ اما يا 
به خاطر علاقه اى كه پيدا مى كردند و يا ارتباط هاى آموزشــى 
و فرهنگى كه در اين جــا مى ديدند بر خود لازم مى ديدند به 
جبهه بروند و فارغ از تئورى ها جنگ را به صورت عملى ببينند. 
همين مسئله سبب شد به جبهه بروند و بعضى  اسير، جانباز و 

يا شهيد شوند.

 براى هزينه هاى ايــن كتاب از طرف نهاد خاصى هم 
حمايت شديد؟ 

 بله مــن با دفتر جبهه فرهنگى و مطالعات انقلاب اســلامى 

همكارى داشــتم و خوشبختانه اين نهاد از من حمايت كرد و 
اگر حمايت آن ها نبود اين كتاب به سرانجام نمى رسيد. البته اين 
كتاب به اينجا ختم نخواهد شد و به زودى مجموعه هاى ديگرى 
با موضوع شهداى ايرانى جهاد افغانستان هم منتشر خواهد شد.

 
 رزمندگان ايرانى در چه زمانى به افغانستان آمدند و 

در جهاد افغانستان شركت كردند؟ 
 در زمان روس ها به افغانســتان رفتند و در افغانســتان شهيد 
شدند. در سال هاى 50 و 60. در افغانستان حتى مزار شهداى 
ايرانى هم هست كه بسيارى از ايرانى ها از آن بى اطلاع هستند. 

 دليل نوشتن دو مقدمه در ابتداى كتاب چيست؟  
 من براى اينكه همدلى دو ملت افغانســتان و ايران را نشــان 
دهم در ابتداى كتاب دو مقدمه نوشتم تا وضعيت جغرافيايى و 
سياسى مبارزاتى مردم افغانستان را درست نشان دهم و درست 
تعريف كنم. بعد از آن گفت و گوى من با برادر يك رزمنده ايرانى 
اســت كه در افغانستان شهيد شده اســت. او در سال 59 به 
افغانستان رفته تا به يقين برسد برادرش شهيد شده است. من 
تلاش كردم در اين اثر نگاه يكسويه نداشته باشم و تأكيد كرده ام 
اگر ما در هشــت سال دفاع مقدس همراه ايرانى ها جنگيديم، 

ايرانى ها هم در جهاد افغانستان دوشادوش ما بوده اند. 
بعد از اين دو مقدمه، فصل گفت و گو با رزمندگان افغانســتانى 
است كه براى همين گفت و گوها به نقاط مختلف ايران رفته ام. 
پايان كتاب هم پيوســتى دارد كه در آن با يكى از فرماندهان 
ايرانى كه افغانستانى هاى بسيارى را آموزش داده است، گفت و گو 

شده است. 

آنچه مى خوانيد

 بيشــتر به دنبال اين بــودم تا علاقه 
مردم افغانســتان را به انقلاب ايران 
نشــان دهم كه به عنوان عاشقان راه 
ارزش ها و خط امام(ره) از افغانستان 
حركت كردند و در جهاد و مقاومت كنار 

ايرانى ها قرار گرفتند

 ادب و هنر/ زمانيان   با آنكه افغانســتانى هاى زيادى 
در هشت سال دفاع مقدس ايران همراه با رزمندگان ايرانى، 
دوشــادوش مردم و پشــت خاكريزها عليه دشــمن بعثى 
مبارزه كردند اما هيــچ ردپايى از آن ها در ميان انبوه تاريخ 
شــفاهى هايى كه در همه اين سال ها از جنگ منتشر شده 

به چشم نمى خورد.
محمدســرور رجايى در كتابى با عنوان «از دشــت ليلى تا 
جزيره مجنون» در 528 صفحه و با ارائه مستندات تصويرى، 
خاطرات رزمندگان افغانستانى دفاع مقدس را روايت كرده 
كه به گفته خود نويســنده، تحقيق و پژوهش و گردآورى 

مستندات و مطالب اين كتاب، 10 سال طول كشيده است. 
به اين صورت مى توان ادعا كرد اثر منتشــر شده، اولين اثر 
پژوهشــى جدى درباره رزمندگان افغانستانى دفاع مقدس 
است كه براســاس آمار منتشر شده، بيش از 2000 شهيد 

تقديم انقلاب اسلامى كرده اند.
محمدسرور رجايى، پيش از اين، كتاب «در آغوش قلب ها» 
را درباره اشــعار و خاطــرات مردم افغانســتان درباره امام 

خمينى(ره) منتشر كرده بود.
گفت و گوى ما را با نويسنده اثر در خصوص انگيزه هاى ورود 

به اين پژوهش و مراحل چاپ و انتشار كتاب، بخوانيد.

مديرعامل «به نشر» همزمان با هفته ملى «كودك و آينده» از كارنامه اين نشر در حوزه كودك و نوجوان مى گويد

پرواز 99 پروانه در آسمان كتاب
ادب و هنر: حســين ســعيدى 
مديرعامل «به نشر» با بيان اينكه 
انتشارات آســتان قدس رضوى از 
ابتداى سال جارى تا پايان شهريور 
براى گروه ســنى كــودكان 99 عنوان كتاب را 
روانه بازار كرده اســت، اظهار كرد: از اين تعداد 
25 عنــوان كتاب چاپ نخســت و 74 عنوان 
كتاب نيز تجديد چاپ شــده است.وى با بيان 
اينكه شمارگان مجموع كتاب هاى منتشر شده 
در حوزه كودك توســط انتشارات آستان قدس 
رضوى به بيش از 205 هزار نسخه رسيده است، 
يادآور شــد: از اين ميان، شــمارگان 25 عنوان 
كتاب چاپ اول به مجموع شــمارگان 41 هزار 
و 500 نســخه رسيده اســت.مديرعامل به نشر 
تأكيد كــرد: مجموع كتاب هــاى تجديد چاپ 
به نشر از ابتداى امسال تا پايان شهريور در قالب 
«كتاب هاى پروانه» با شمارگان 164 هزار نسخه 
و با موضوعات شعر، داستان، رمان، مفاهيم قرآنى 

و قصه هاى تخيلى منتشر شده است.
وى با اشــاره به چند عنوان كتابى كه امســال 

مورد اســتقبال مخاطبان و تجديــد چاپ قرار 
گرفته اســت، افزود: «مجموعه داســتان هاى 
تخيلى با مفهوم قرآنى» اثر كلرژوبرت، مجموعه 
ترانه هاى «كى بود، كى بود» اثر ناصر كشــاورز، 
«قصه هاى قشــنگ ايرانى» بازنويســى مجيد 
ملامحمدى، «نگاهى به زندگانى حضرت فاطمه 
معصومــه(س)» اثر غلامرضا حيــدرى ابهرى 

تجديد چاپ شده است.
سعيدى در ادامه تصريح كرد: كتاب هاى «آرزوى 
چهارم» نوشــته اكبر صحرايى، «ســتاره من» 
نوشته ناصر نادرى، « قصه هاى نهج البلاغه 4» 
نوشته مجيد ملامحمدى و مجموعه شعرهاى 
نيايش با عناوين «بايد تو را پيدا كنم» اثر مرضيه 
تاجرى و «فقط به يك اشاره» اثر سعيده اصلاحى 

نيز براى بار نخست به چاپ رسيده است.

 توليدات تازه «كتاب هاى پروانه» 
در راه انتشار

مديرعامل به نشر به عناوين جديد كتاب هاى در 
دست انتشار گروه سنى كودكان نيز اشاره كرد و 

افزود: «مجموعه ترانه هاى نيايش»، «خدا نقاش 
خوبى اســت» و «مهمون آيينه ها» از تازه هاى 
نشــر انتشارات آســتان قدس رضوى است كه 
در قالب «كتاب هــاى پروانه» به زودى به چاپ 

مى رسد.
ســعيدى با بيــان اينكه از ســرى «مجموعه 
ترانه هاى نيايش»، چاپ نخست عنوان كتاب هاى 
«خدا را خيلى دوســت دارم» و «خداى آسمون 

صاف و آبى» در دست انتشــار است، ادامه داد: 
از اين مجموعه پيش از ايــن، عناوين «خداى 
مهربون من»، «خدا جونم تو خيلى مهربونى» و 
«خدا جونم از تو سپاسگزارم» به چاپ رسيده و 

روانه بازار شده است.
مديرعامل به نشــر به ديگر عنوان كتاب چاپ 
اولــى كه به همت انتشــارات آســتان قدس 
رضوى به زودى منتشــر مى شود، اشاره كرد 
و گفت: «خدا نقاش خوبى اســت» مجموعه 
اشعار مذهبى نوشته ســعيده موسوى زاده و 
تصويرگرى گلرخ مهتاج الفضل است و در قطع 
خشــتى بزرگ و با شمارگان 1000 نسخه به 

چاپ خواهد رسيد.
مديرعامل به نشــر همچنين در پايان با اشاره 
به گراميداشــت هفته ملى كودك و آينده و 
روز جهانى كودك خاطرنشــان كرد: در اين 
نام گذارى شده  شــعارهاى  براســاس  هفته 
كتاب هــاى مرتبط با اين موضوع از ســوى 
انتشارات آستان قدس رضوى معرفى و اطلاع 

رسانى مى شود.

گزارش
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«زندانى ها»  به سينماها مى آيند
مهر: فيلم ســينمايى «زندانى ها» 
بــه كارگردانى مســعود ده نمكى 
تازه تريــن محصول مركــز فيلم و 
ســريال ســازمان هنرى رسانه اى 
اوج پــس از طى مراحل فنى آماده 

نمايش شد.
به نقل از روابط عمومى فيلم، فيلم سينمايى «زندانى ها» به كارگردانى و 
تهيه كنندگى مسعود ده نمكى پس از پايان تدوين و اصلاح رنگ، آماده 
نمايش شد.تازه ترين محصول سازمان هنرى رسانه اى اوج از دوم تير ماه 
سال جارى كليد خورد و پس از پايان مراحل تصويربردارى و انجام مراحل 

فنى، آماده اكران در سينماهاى سراسر كشور شده است.
طنز اجتماعى «زندانى ها»، داستان دانشجوى جوانى است كه قصد دارد 
براى پايان نامه اش روى تعدادى زندانى  تحقيق كند. ده نمكى قصد دارد 
در اين فيلم تأثير معنويات بر زندانى ها را به تصوير بكشــد. در اين فيلم 
بازيگرانى چون هدايت هاشمى، هومن برق نورد، بهنام تشكر، برزو ارجمند، 
بهاره افشارى، بهنوش بختيارى، اصغر نقى زاده و امير نورى حضور دارند.

 
فيلمبردارى«مديترانه» حاجتمند به اتمام رسيد

«مديترانه»  فيلمبــردارى  فارس: 
ســينمايى  بلند  فيلم  تازه تريــن 
هادى حاجتمند به اتمام رســيد.
اين فيلــم مضمونى اجتماعى دارد 
و با موضوع بحران آب در ســوريه 
و منطقه مرتبط است. سكانس هاى 
شهرى اين فيلم در شهر مشهد و سكانس هاى ديگر آن در كشور سوريه 
فيلمبردارى شــد.مهراوه شريفى نيا، بهرنگ علوى، پوريا پورسرخ و قاسم 

زارع از جمله بازيگران اين فيلم سينمايى هستند.  
فيلم سينمايى «مديترانه» به نويسندگى صابر االله داديان و تهيه كنندگى 
رشــيد حاجتمند، دومين تجربه ســينمايى كارگردانــش پس از فيلم 
سينمايى «اشنوگل» به حساب مى آيد و پيش بينى مى شود اولين نمايش 

آن در جشنواره فيلم فجر امسال باشد.
 

«جاذبه» با اجراى شكيبا به استقبال اربعين مى رود 
تسنيم: برنامه تلويزيونى «جاذبه» 
ويژه اربعين امسال از نيمه مهرماه 
با اجراى شهرام شكيبا هر شب روى 

آنتن شبكه افق مى رود.
به گزارش رســيده، ويــژه برنامه 
«جاذبه» به مناســبت ايام اربعين 
حســينى از اين شبكه پخش مى شــود. اين برنامه تلويزيونى در بخش 
نخست به صورت ضبطى از (يكشــنبه پانزدهم مهرماه) در 14 قسمت 
از اســتوديوى شــبكه افق روى آنتن مى رود و شامل آيتم هاى مختلفى 
خواهد بود. گفت وگو با يك چهره شــناخته شــده هنرى در حوزه هاى 
مختلف سينما، تلويزيون، موسيقى، كتاب و … بخش نخست اين برنامه 
را تشكيل مى دهد و در بخش دوم شاهد گفت وگويى صميمى با افرادى 
خواهيم بود كه به واســطه ارتباط با امام حسين(ع) و اربعين، تحولاتى 
عميق در آن ها ايجاد شــده و اتفاقات مهمى در زندگى شان رقم خورده 

است. اجراى اين دو بخش را شهرام شكيبا برعهده دارد.
بخش دوم برنامه «جاذبه» شبكه افق در 10 قسمت به صورت زنده از كشور 
عراق روى آنتن خواهد رفت؛ اين برنامه هم داراى بخش هاى مشــابهى 
مانند بخش ايران خواهد بود و شــامل گفت وگو با شخصيت هاى هنرى 
و ادبى و ميهمانانى از ميان افرادى كه داراى تجربه هاى ويژه از پياده روى 
اربعين هستند، خواهد بود. سجاد بهمن آبادى تهيه كنندگى «جاذبه» را بر 
عهده دارد، اين برنامه هر شب ساعت 22:00 روى آنتن شبكه افق مى رود 

و تكرار آن هم ساعت 16:30 روز بعد پخش خواهد شد.
 

مؤسسه هنرهاى تصويرى سوره 
ركورددار پخش فيلم هاى دفاع مقدس

مهر: مؤسســه هنرهاى تصويرى 
ســوره از مراكز و مؤسسات وابسته 
به ســازمان سينمايى حوزه هنرى 
ركورددار عرضه و پخش فيلم هاى 
دفــاع مقدس در ســال هاى اخير 

است.
روابط عمومى ســازمان ســينمايى حوزه هنرى اعلام كرد كه مؤسسه 
هنرهاى تصويرى سوره ركورددار عرضه و پخش فيلم هاى دفاع مقدس در 
سال هاى اخير است كه از آن ميان مى توانم به اسامى فيلم هايى مانند :  
خيلى دور خيلى نزديك، خداحافظ رفيق، فرزند خاك، شب بخير فرمانده، 
بيد مجنون، زخم شانه حوا، سيزده 59، شيار 143، ميهمان داريم، مزار 
شريف، ايستاده در غبار، سيانور، ابوزينب، ماجراى نيمروز، ويلايى ها،كربلا 
جغرافياى يك تاريخ، يتيم خانه ايران اشاره كرد.بنا به گفته اين موسسه 
روند رو به رشــد و تصاعدى تعداد فيلم هاى عرضه شــده توسط آن  در 
چند ســال اخير با جهش هاى اساسى همراه بوده است به طورى كه اين 
مؤسســه از سال 88 تاكنون با رشــد تصاعدى در زمينه توليد، توزيع و 

پخش فيلم هاى سينمايى از سالى 5 اثر به 27 اثر در سال رسيده است.

مهمانى تلويزيون در روز كودك
بانى فيلم: شــبكه دو سيما امروز 
بــه مناســبت روز جهانى كودك 
به صورت زنــده ويژه برنامه اى را با 
حضور كــودكان، مجريان كودك 
و نوجوان، فيلمســازان و... پخش 

مى كند.
ايــن ويژه برنامه به تهيه كنندگــى و كارگردانى مجتبى ظريفيان و آزيتا 
رضايى (عمو مهربان و خاله رويا) ميزبان عموهاى فيتيله اى، مليكا زارعى 
(خاله شادونه)، مسعود روشــن پژوه، بهاره جهاندوست، خاله سارا، خاله 
قاصدك، عمو مهرداد و همچنين فيلمســازان سينماى كودك خواهد 

بود.
پرداختن به بازى هاى ايرانى و دسته جمعى، ايجاد فضايى پرنشاط، اجراى 
موســيقى توســط كودكان، اجراى نمايش عروسكى و هرچه كه دنياى 

كودكان را زيباتر مى كند براى اين برنامه در نظر گرفته شده است.
اين ويژه برنامه با هدف انتشار پيام صلح و دوستى كودكان ايرانى به همه 
كودكان جهان در گروه كودك و نوجوان شبكه دو سيما تهيه شده و روز 

دوشنبه از ساعت 15 به صورت زنده روانه آنتن شبكه دو سيما مى شود.

 درباره چگونگى شكل گيرى ايده و ساخت 
اين نماهنگ توضيح مى دهيد؟

اين نماهنگ به سفارش مركز آواى انقلاب اسلامى 
بود كه شعر آن در مركز مأوا انتخاب شد. موزيك 
را به ما دادند و قرار شــد براساس خلاقيت كار را 
جلو ببريم. تلاش ما در بازســازى بر اين بود كه 
اساس را بر پيشرفت بگذاريم. اينكه على كوچولو 
دوران كودكى را سپرى مى كند و بزرگ مى شود و 
در زمينه تحصيلات، كار و دانش پيشرفت و ترقى 
كرده و در نهايت به درد كشور بخورد. على كوچولو 

قرار است اين اتفاقات را رقم بزند.

 سناريوى كار را چطور نوشتيد؟
بيشتر كارهاى من حس رو به جلويى دارد و سعى 
مى كنم مفاهيم موفقيت و پيشرفت را در كارهايم 
داشته باشــم. اين كار براى كودك و نوجوان بود؛ 
بنابراين مى خواســتم كه مخاطب، پيشــرفت و 
موفقيــت على كوچولو را ببينــد و جانمايى اين 
مفاهيم در محتواى آن برايم بسيار اهميت داشت. 
طرح اوليه و داستان بر اين اساس بود و ما تلاش 
كرديم كه تصويرگرى را مطابق با شعر انجام دهيم.

چقدر تلاش كرديد تغيير شــعر على   
كوچولو كه براى بسيارى از دهه شصتى ها 
خاطره ساز اســت، منجر به اين نشود كه 

بگويند كار بدتر شده است؟
ببينيد، دهه شصتى ها بيشتر با موزيك كار ارتباط 
برقرار كرده بودند و وقتى به گوششــان مى خورد 
خيلى بــه تصوير پايبند نبودنــد. الان هم حس 
نوستالژيك با ورود صدا براى همان دهه شصتى ها 
شكل مى گيرد، ولى بچه هاى امروز بيشتر درگير 
تصوير هستند و ما هدفمان را روى بچه هاى امروز 
گذاشتيم. اين شعر براى بچه هاى امروز نوستالژيك 
نبــود و ما بايد تــلاش مى كرديم تصويرى ايجاد 
كنيم كه براى بچه ها جذاب باشــد. رشــد اين 
كــودك و بالا رفتنش هم به اين دليل بود كه ما 
همان مسير پيشــرفت را ترسيم كرديم. كودك 
داخل نماهنگ را هم از ميان گزينه هايى انتخاب 
كرديم كه جثه شان برايمان خيلى اهميت داشت. 
مثلاً يا كوچك تر بودند و يا بزرگ تر. خوشبختانه 
اين كودك بســيار حرف گوش كن بود و با وجود 
سختى هاى بسيارى كه فريم به فريم كار داشت، 
حوصله به خرج مى داد و با حوصله با ما همراهى 

مى كرد.

 ســاخت اين مجموعه چقدر زمان برد و 
چطور بود؟

حدود 9 ماه براى ساخت اين نماهنگ زمان صرف 
كرديم چون كار ســنگينى بود و كار بايد فريم به 
فريم انجام مى شد. ضمن اينكه بايد هماهنگى هايى 
هم با فرودگاه و آشيانه برقرار مى كرديم كه كار را 

طولانى كرد. 

 از اين نماهنگ در فضاى مجازى، استقبال 
خوبى شده، فكر مى كنيد كه دليل اين ديده 

شدن چه بود؟
به نظرم بخشى به خاطر حس نوستالژيكى بود كه 
دهه شصتى ها با موسيقى آن داشتند و بخشى هم 
شايد به خاطر تكنيك كار باشد كه از عنصر جذاب 
انيميشن سازى استفاده شده بود اما به نظرم دليل 
اصلى استقبال از آن به خاطر نوستالژيك بودنش 

است. 

 در تغيير محتواى شــعر اين نگرانى را 
داشتيد كه مخاطب آن را پس نزند؟

ما مخاطبان را قشــر كودك و نوجــوان امروزى 
در نظر گرفتيم و آن ها درباره نســخه اصلى على 
كوچولو الگوى ذهنى قبلى نداشتند و با يك ديد 
تازه وارد مى شدند. نيازى نبود كه فكر كنيم كه آيا 

اين كار مثل نسخه اوليه على كوچولو مى شود يا نه 
چون مخاطب ما، بار اولش بود كه كار را مى ديد و 

ذهنيتى از نمونه دهه شصتى آن نداشت.

 بازخوردها چطور بوده است؟

خيلى در جريان بازخوردهــا نبودم و پخش كار 
هم از طريق دوســتان به من اطلاع رسانى شد، 
اما آنچه از بازخوردهاى كار شــنيدم، خوب بوده 
است. جالب اينكه برخى پدر و مادرها مى گفتند 
كه بچه هايشان با اين كار همخوانى مى كردند و 
پاى آن نشسته بودند. اينكه بچه ها شعر را تكرار 
مى كردند و با كار همخوانى داشــتند برايم بسيار 

ارزشمند است. 
 به نظر شما، برنامه هاى كودك و نوجوان 
دهه شــصت چه ظرفيت هاى ديگرى براى 

بازسازى دارد كه مى توان از آن بهره برد؟
آنچه در برنامه هاى كودك و نوجوان دهه شصت، 
موج مى زد، سادگى بود، آن زمان همه چيز ساده 
بود، از برنامه هاى كودك گرفته تا رفتارهايى كه 
خانواده ها با فرزندانشــان داشتند، اما هرچه جلو 
آمديم آپشن ها بيشتر شــد، به نظرم اگر بتوانيم 
اين سادگى را به برنامه ها تزريق كنيم، روى تربيت 
نســل جديد اثرگذار است. براى مثال برنامه هاى 

نوســتالژيكى همچون «هادى و هدى» يا «خونه 
مادربزرگه» كه داراى مفاهيم اخلاقى و انســانى 

هستند، ظرفيت هاى خوبى براى بازسازى دارند.

 به ايــن فكر كرديد كــه يك مجموعه 
داستانى از نماهنگ على كوچولو بسازيد؟

به نظرم كار بايد در همين قالب بماند مگر اينكه 
رويكرد جديدى براى آن تعريف شــود، پيشنهاد 
ســريالى شــدن اين كار به من داده شد، اما بايد 
رويكرد آن عوض شــود و در ژانــر و نوع ديگرى 
قراربگيرد. اين تغيير رويكرد، ضرورت دارد چون 
بازخوردهاى اين كار به خاطر نوستالژيك بودن آن 
اســت و نمى توان آن را به همه قسمت ها تعميم 
داد، ولى اگر قالب جديد، فضاها و اتفاقات جديدى 

براى آن تعريف شود، بهتر خواهد بود.

 به نظر شما كودك و نوجوان امروز با كدام 
نوع تصويرى ارتباط بهترى برقرار مى كنند؟

انيميشن، قالب جذاب و اثرگذارى براى بچه هاست 
چون تا بى نهايت فانترى مى توان برايش خلق كرد 
و اين سبب مى شــود كه خلاقيت و تفكر بچه ها 
بيشتر شود؛ بنابراين مى توانيم اهدافمان را با علايق 

بچه ها، همسو كنيم.

 درباره بازســازى آهنگ كار هم توضيح 
مى دهيد؟

بازسازى آهنگ توسط مدير توليد صوت مأوا انجام 
شــد، كل كار برعهده آن ها بود و نسخه فاينال به 
ما رسيد. در اين كار تلاش شد كه خواننده به كار 

اصلى نزديك باشد كه چنين هم شد.

 اينكه كار براى على كوچولو فرزند شهيد 
حججى ساخته مى شد، به شما كمك كرد؟

بســيار زياد، كار توســط مأوا براى على حججى 
ساخته شد كه اين موضوع به من بسيار الهام داد. 
شايد اگر على كوچولوى تنهايى كه قرار بود مسير 
اميد و پيشرفت را به او نشان دهيم، نبود، مسير كار 
كاملاً فرق مى كرد. سعى ما بر اين بود كه مفاهيم 
عميق و ارزشى همچون اميد، پيشرفت، اتحاد و 
تلاش را براى بچه هاى امروز نشان دهيم چرا كه 
يادگيرى اين مفاهيم بنيادين بسيار اهميت دارد و 

در آينده آن ها و كشور اثرگذار است.

توضيح  كارتان هــم  آخريــن  درباره   
مى دهيد؟

نماهنگى دربــاره زورخانه و اتحاد ملى را در حال 
ســاخت دارم كه قرار است تلفيقى از عروسك و 
انيميشن باشــد. براى اين كار از ابتداى تابستان 
در حال كار هستيم، دو ماه هم روى فيلمنامه آن 
كار كرديم و پيش بينى مى شود توليد آن، دو ماه 

طول بكشد. 

برش

كار براى على حججى ساخته شد كه 
اين موضوع به من بسيار الهام داد. 
شــايد اگر على كوچولوى تنهايى كه 
قرار بود مسير اميد و پيشرفت را 
به او نشــان دهيم، نبود، مسير كار 
كاملاً فرق مى كرد. سعى ما بر اين بود 
كه مفاهيم عميق و ارزشى همچون 
اميد، پيشــرفت، اتحــاد و تلاش را 

براى بچه هاى امروز نشان دهيم

سيما و سينما

گفت و گوى قدس به مناسبت روز جهانى كودك با كارگردان نماهنگى كه به فرزند شهيد حججى تقديم شد 

«على كوچولو» اميد و پيشرفت را نشان مى دهد

بازتاب

سيما و سينما: حمله ترويستى اهواز در 31 شهريورماه، 
اتفاق جديدى را شــروع كرد كه مسببانش در رسانه ها 
مى كوشــيدند تا همه تقصير را به گردن نظام جمهورى 
اسلامى بيندازند و خودشان را مبرا از هر جنايت انسانى 
مى دانستند، اما طولى نكشــيد كه گاردين پشت پرده 
سرّى از خلق شبكه اى ضدايرانى در اينترنشنال افشا كرد 
و همه اين ها از جايى شروع شد كه شبكه جديد ضدايرانى 
اينترنشنال در گفت و گو با سخنگوى يك گروه افراطى 
جدايى طلب (الاحوازيه) از حمله تروريستى به شهر اهواز 

تمجيد كرد. 
همين عامل باعث شــد تا بازار افشاگرى رونق پيدا كند 
و معلوم شــود، پاى دلارهاى عربستانى دوباره در ميان 
اســت چراكه در كنار رسانه هايى مثل العربيه و روزنامه 
بريتانيايى اينديپندنت و حتــى كمك هاى پراكنده به 
فارسى وان، من  و تو و حتى بى بى سى، حالا دست به خلق 
فارسى وان ديگرى با نگاه كاملاً نمايشى(فيلم، سريال) زده 
و بودجه اى 250 ميليون دلارى دراختيار شبكه تلويزيونى 

ضدايرانى فارسى زبان اينترنشنال گذاشته است.
عربســتان در حالى به جنــگ رســانه اى روى آورده و 
براى شبكه هاى تلويزيونى هزينه مى كند كه با شكست 
نظامى سهمگينى در عراق، سوريه، يمن و حتى بحرين 
و آفريقــا روبه رو شــد. حالا عربســتان خصوصاً ملك 
سلمان مى كوشد تا با اقدام هاى رسانه اى، چهره تخريب 
شده شــان را بازســازى كند و ازطرفى براى شبكه هاى 
تلويزيونى، روزنامه ها، نشــريات و فضاى مجازى، هزينه 
مى كنند تا بتوانند حربه هايى براى مقابله با رســانه هاى 
برون مرزى جمهورى اسلامى مثل پرس تى وى، العالم و 
هيســپان تى وى كه جنايات عربستان در يمن، بحرين و 
حتى بلاها و مصيبت هايى را كه بر سر خود مردم عربستان 
آورده اند، ايجاد كنند كه تاكنون تيرشان به سنگ خورده 

است. 
عربستان در اين راه از گروه هاى وهابى خون آشامى مثل 
داعش، القاعده، النصره، بوكوحرام و غيره استفاده كرده 
و حتى برخى از رســانه ها مثل روزنامه اينديپندنت را به 
ميدان آورده تا با تأمين شبكه هاى تلويزيونى و رسانه هاى 
بريتانيايى و لبنانى مثل رســانه المســتقبل يك چهره 
مهربان و روشــنفكر و متمدنى از خودشان به دنيا ارائه 
بدهند. ازطرف ديگر ســريال جنايت هايى كه در بحرين 
و يمن توسط نظاميان سعودى صورت گرفته و مى گيرد، 
كمرنگ جلوه داده شود. به بيان ديگر ايران را مقصر اين 

كشتار در اين كشورها معرفى كنند. 
در ادامه گفت و گوى خبرگزارى تسنيم را با حجت الاسلام 
سيدمهدى عليزاده موسوى كارشناس رسانه و پژوهشگر 

مسائل عربستان در مورد اين اتفاقات مى خوانيم: 

 هجمه ها به ضرر عربستان تمام شد
حجت الاسلام سيدمهدى عليزاده موســوى با اشاره به 
وضعيت كنونى عربستان و حربه هايى كه به كار مى بندد، 
گفت: وضعيت الآن عربســتان نشــأت گرفته از سريال 
ناكامى هاى راهبرد سياســى و نظامــى در ايران و غرب 
آسياست؛ به اين معنا كه عربستان سعودى با حربه هاى 
مختلفى با ايران اسلامى بارها مقابله كرده و به طور مدام با 
شكست روبه رو شد. حتى زمانى كه ضدانقلاب و منافقين 
را گردهم آورد و در اين همايش اپوزيسيون ها نتوانست 

اقبالى كسب كند و اين پروژه هم با ناكامى همراه شد.

 عربستان سوارى ترامپ!
وى با بيان اينكه احســاس مى كردند با ترامپ مى توانند 
ايــران را مهار كنند، تأكيد كرد: بعــد از اوباما به ترامپ 
اميــدوار بودند كه به نوعــى ترامپ ســوارى كنند، اما 
ترامپ عربستان سوارى مى كند و حالا فهميده اند او هم 
كاملاً اقتصادى مى انديشد. عربســتان در شرايط امروز 
راهبردهاى جديدى را برگزيده كه ازجمله آن ها مى توان 
به جنگ ارزش ها و اعتقادات اشاره كرد. آن ها هجمه هاى 
زيادى درحوزه عقايد شــيعه شكل دادند كه چهره هاى 
بزرگ وهابى به ميدان آمدند، اما نه تنها اين روش كارساز 
نشد، بلكه خود جامعه عربســتان را به چالش كشيد و 

قريب به 60 تن از علماى وهابى شان به زندان افتادند.

 عربستانى ها از سر نااميدى، شبكه هاى ضدشيعه و 
ضداسلام راه انداختند

حجت الاسلام عليزاده موسوى با اشاره به جنگ رسانه اى 
رو به اضمحلال عربستان، افزود: بعد از ناكامى در جنگ 

نظامى بــا پرورش گروه هاى تروريســتى مثل داعش و 
النصره در عراق و ســوريه، پــروژه جديدى تحت عنوان 

جنگ رسانه را به راه انداختند. 
آن ها كماكان اصرار دارند كه با محدود كردن پرس تى وى 
و العالم به نقطه عطفى دســت پيدا مى كنند، اما در اين 
راه هم بازنده ميدان هســتند چراكــه وقتى از محدود 
كردن و خاموش كردن صداى رســاى افشاهاى سريالى 
اين دو شبكه ايرانى نااميد شدند به فكر خلق شبكه هاى 
ضدشيعه و ضداسلام حتى به زبان فارسى و عربى افتادند.

 جنگ را به دل رسانه ها آورده اند
وى اضافه كرد: شــبكه هاى فارسى زبان مثل من و تو و 
فارسى وان را تطميع كردند و با تقويت 11 شبكه معاندى 
در خوزســتان با زبان عربى سعى كردند از كم كارى هاى 
رسانه اى ما سوء استفاده كنند. در مقابل، العالم با رويكرد 
سياســى و الاهواز رســانه مذهبى را داشتيم كه البته 
جسورانه درمقابل اين شبكه ها ايستادند، اما آن ها دست 
بردار نبودند و جنگ را به دل رســانه ها آورده اند و تيرى 
رها كرده اند تا از راه عوام فريبى به مقاصد پليد و شوم شان 
دست يابند. ازطرفى مى دانند امروز همه دنيا محو فضاى 
مجازى و رسانه ها هســتند و هر آگاهى و انحرافى قرار 
است، صورت بگيرد از اين طريق به مرحله بروز و ظهور 

مى رسد.

 رسانه ملى به فكر 
توسعه شبكه هاى بين المللى خودش باشد

كارشناس رسانه و پژوهشگر عربستان با تأكيد بر اينكه اگر 
رسانه هاى ما حساب شده عمل نكنند، دروغ پردازى هاى 

دشــمن به مرحله اثبات مى رســد، خاطرنشــان كرد: 
عربستان در فضاى امروز رسانه، مغلوب ايران و شبكه هاى 
انســانى دنيا شــده، ولى اگر مراقب نباشيم، فضا تغيير 

مى كند. 
بايد رســانه هاى ما حساب شده عمل كنند و رسانه ملى 
به فكر توســعه و تكثير شــبكه هاى بين المللى خودش 
باشــد. اگر براى شــبكه هايى مثل الكوثر، پرس تى وى، 
هيسپان تى وى و العالم هزينه هاى خوبى درنظر نگيريم و 
نتوانيم رسانه هاى همراهى مثل الميادين و المنار را همراه 
سازيم، تفرق ايجاد مى شود و با جزيره اى عمل كردن هيچ 

راهبردى به منصه ظهور نمى رسد.

 نسخه جديدى از فارسى وان
وى با بيان اينكه عربســتان ســعى دارد از اينترنشنال، 
فارسى وان ديگرى بســازد، تصريح كرد: عربستان تمام 
تلاش خود را به كار بسته تا شبكه فارسى اينترنشنال را 
با سياست فارسى وان پرورش دهد و از دل آن فارسى وان 
دومى خلق كند؛ شــبكه اى كه با سياســت ضدخانواده 
و سبك زندگى، فيلم و ســريال بسازد و همچون پازل 
شبكه ســازى مجد، صفا و وصال كه ضددين و اعتقادات 
عمل مى كردند، آن ها نسخه جديدى از فارسى وان اين بار 

در دل شبكه اينترنشنال پديد آورند.

 رسانه قاسم سليمانى مى خواهد
حجت الاسلام عليزاده موسوى با اشاره به اينكه در جنگ 
سخت ســردارانى همچون قاسم ســليمانى نگذاشتند، 
سياســت هاى شوم عربستان به جايى برسد و در ميدان 
رســانه هم به ژنرال هاى مســتعد جنگ نرم نياز داريم، 
تأكيد كرد: درحوزه هاى جنگ سخت، سردارانى همچون 
قاســم ســليمانى با صلابت و پايدارى جلوى اقدام هاى 
شوم سعودى ها را گرفتند و رسانه امروز نياز به افسران و 
ژنرال هاى مستعد جنگ نرم دارد كه كاملاً با مواضع دينى 
و اسلام و انقلاب آشنا باشند. صرفاً كسانى نباشند كه فقط 
هنر و هنرمندى بدانند يعنى درواقع قالب را بشناسند، اما 

محتوا را نتوانند ارائه بدهند.
امروز حتماً نيازمند اين هســتيم كه درحوزه رسانه هاى 
برون مرزى جمهورى اسلامى سرداران جنگ نرم داشته 
باشيم و دســتگاه هايى همچون ســازمان صداوسيما، 
شبكه هاى تلويزيونى و رسانه ها در پشت سر اين جريان 
حركت كنند. ما تنها در اين رقابت نابرابر با فكر، تدبير و 
برنامه و راهبرد مشخص مى توانيم ايستادگى كنيم؛ وگرنه 
عربســتان با قدرت اقتصادى و تطميع كشورهاى غربى 

همه امكانات را دراختيار دارد.

نگاهى به پشت صحنه عربستانى شبكه ايران اينترنشنال

زبان فارسى، مغز داعشى!

 سيما و سينما/ زهره كهندل   لى لى لى لى/ لى لى لى حوضك/ 
على كوچولو اين مرد كوچك/ على كوچولو تو قصه ها نيست/ مثل 
من و تو اون دور دورا نيســت/ نه قهرمانه نه خيلى ترسو / نه خيلى 
پر حرف/ نه خيلى كم رو/ خونشون در داره/ در خونشون كلون داره/ 
حياط داره/ ايــوون داره/ اتاقش طاقچه داره حياطش باغچه داره/ 

باغچه اى داره گل گلى/ كنار حوضش بلبلى/ لاى لاى لاى
يادآورى اين آهنگ، حســى جانانه و دلچسب را به دهه شصتى ها 
مى دهد، حالا ســاخت نماهنگ «على كوچولو» كه با الهام از برنامه 
خاطره انگيز دهه 60 با همين نام ساخته شده، اين حس لذت بخش 
را براى كودكان امروز هم ايجاد مى كند. اين نماهنگ براساس آهنگ 

ماندگار بابك بيات، با تنظيم محمدصالح بندگار و با صداى ستوده 
حقانى توليد و توسط مركز آواى انقلاب اسلامى «مأوا» به ساحت همه 
فرزندان خردسال شهداى انقلاب اسلامى، از سال هاى دفاع مقدس 
تا شهداى هسته اى و شــهداى مدافع حرم پيشكش شده است. 
نماهنگ «على كوچولو» در آستانه سالروز شهادت شهيد محسن 
حججى به على حججى، فرزند خردســال اين شهيد تقديم شد. با 
«حامد حيدرى» كارگردان نســخه جديد نماهنگ «على كوچولو» 
درباره جزئيات ساخت آن و بهره گيرى از ظرفيت هاى دهه شصت 
براى بازنمايى و بازسازى مفاهيم ارزشى و انقلابى گفت وگو كرديم 

كه مى خوانيد: كه مى خوانيد: 



زاده تربت  مجيد  ايســتگاه/   
شــهادت، لابد گاهى اخلاقش اين 
است كه ســال ها يك نفر را دنبال 
خودش بكشــاند. از پســتى و بلنــدى و كوچه 
پسكوچه هاى زندگى بگذراند، هزار جور آزمايشت 
كند، سر به سرت بگذارد، گاهى اميدوارت كند، 
گاهى تو را به اوج نا اميدى برســاند. بعد ناگهان، 
يك شب، يك روز، ناغافل، پيكش را بفرستد، بيايد 
كنار تو، آرزوها، داشته ها و ناداشته هاى زندگيت 
بنشــيند، لبخند بزند و بگويد: وقتش رسيده... 
آماده اى؟ شــهادت، سن و سال هم نمى شناسد. 
همين كه هُماى لياقتش روى شانه هايت بنشيند، 
آن وقــت خــودش مى افتد دنبالــت. فرقى هم 
نمى كند كه طفل 6 ماهه اى باشى روى دست هاى 
پدر، جوانى باشى كه هنوز آرزوهاى پدر و مادر را 
زندگى نكرده و يا ميانسال و پيرمردى كه عشق و 
ارادت، او را به قربانگاه كشانده است و چه بسا قرار 
است «حبيب وار»، سفيدى مو و محاسنش را با 
خون ســرش بشويد! سوژه امروز از همين دسته 
آخر اســت. سردار «حسين همدانى» از آن هايى 
اســت كه سال هاى سال، مرگ را به بازى گرفته 
و سر به دنبالِ شــهادت گذاشته است تا روزى، 
روزگارى، پيكِ شــهادت بيايد، كنار دســتش 

بنشيند، لبخند بزند و....

 بايد نوارها را پرُ كنم
سايه پدر فقط سه سال روى سر «حسين» بود. 
خانواده همدانى الاصل اما ســاكن آبادان، سال 
1332، سرپرست شان را روى تخت بيمارستان 
شــركت نفت از دســت دادند تا مدتى بعد، دار 
و ندارشــان را جمع كنند و برگردند به همدان. 
«حسين» دوران كودكى و تحصيل را در همين 
شهر گذراند در حالى كه علاوه بر درس خواندن 
بايد در عطارى يا كارگاه نجارى فاميل يا آشناها 
كار مى كرد. خانه اى قديمى، با چند اتاق در كوچه 
«جلالى» از پدر بزرگِ مادرى به ارث رسيده بود. 
يك اتاق و آشــپزخانه اش، شــده بود سهمِ مادر 
«حسين» و چهار فرزندش. دو اتاق با آشپزخانه 
دومى كه انداخته بودند ســر اتاق ها، سهم دايىِ 
«حسين» و خانواده اش. دوره كودكى، تحصيل 
و بعدهــا جوانى، انقلابى گرى و ازدواج ســردار 
همدانى، بيشترش در همين خانه گذشت. جوان 
همدانى كه اهل مسجد، حسينيه و هيئت هاى 
مذهبى بود، از نوجوانى گوشش با نام «خمينى» 
و فعاليت هاى انقلابى آشنا شده بود و بعد هم كه 
براى تحصيل و كار، مدتى به پايتخت رفته بود، 
شخصيت مذهبى - انقلابى اش شكل گرفته و پا 
گذاشــته بود به مبارزه پنهان و گاه آشكارى كه 
آن زمان، خيلى ها اهلش نبودند. گواهش، سخنان 
«پروانه چراغ نوروزى» همسر شهيد «همدانى» 

كه گفته اســت: « آذر ماه 1356 ازدواج كرديم. 
فرداى ازدواج ما حاج آقا آمد و يك ســاك دست 
ايشان بود كه در آن اعلاميه و نوارهاى امام بود، 
خودم هم تا به حال نديده بودم و اولين بارم بود، 
پرسيدم: اين ها چيست؟ گفتند كه اين ها نوارهايى 
است كه بايد ضبط كنيم و بعد از نماز صبح بايد 
بروم و اين اعلاميه ها و نوارها را به دســت بچه ها 

برسانم».

 به خاطر نمازش
«پروانه» دختر دايىِ سردار همدانى بود و وقتى 
به دنيا آمد، عمه خانم «مادر حســين» او را به 
اسم فرزندش كرد. با اين همه وقتى در سال 56 
به خواســتگارى آمدند، پــدر مخالفت كرد. باور 
نمى كرد دخترى كه بى زحمــت زندگى كرده 
و همــه چيز برايش فراهم بوده، بتواند همســر 
جوانى بشــود كه زندگى دشوارى دارد، وضعيت 
مالى اش مناسب نيســت و در سرش هزار جور 
ســوداى انقلابى گرى دارد. خودِ « حسين» هم 
راضى نشــده بود، به خاطر رســم و رســوم 20 
ســال پيش، دختر دايىِ چشم و گوش بسته را 
شــريك زندگى پر فراز و فرودش كند. رو به روى 
«پروانه» نشسته و گفته بود: «من در راهى هستم 
كه ممكن است دســتگيرم كنند، ممكن است 
كشته شــوم... راهى را انتخاب كرده ام كه خيلى 
سخت و دشــوار است، شما مى توانيد همراه من 
باشــيد»؟ دختر دايى جواب مثبت داده بود. هم 
به خاطر عمه و هم به خاطر پسرعمه اى كه خوب 
مى شناختش و مادر درباره او گفته بود: «همين 
نمازى كه حسين مى خواند، به دنيايى مى ارزد... 
مشكل مالى مسئله اى نيست، اصل اين است كه 

تقوا و ايمان دارد».

 حسين آقا دارد غوغا مى كند
زندگىِ مشترك با همه سختى هايش، خانه يك 
اتاقه اســتيجارى، كار كردن در اين شركت و آن 
شركت، سفرهاى پى در پى به تهران، حضور در 
كلاس ها و جلسات دكتر شريعتى، شهيد مفتح و 
غفارى، جابه جايى اعلاميه ها و پيام هاى امام(ره)، 
گاه جابه جايى اسلحه و مهمات براى انقلابى ها، 
فعاليت در مسجد پيامبر(ص) همدان و... گذشت 
و رسيد به دوران پيروزى انقلاب و سال هاى پس 
از آن. حالا « حسين همدانى» كه سابقه تكاورى 
در پادگان شيراز و همچنين چند بار دستگيرى 
و ضرب و شتم توسط ساواك را داشت، از جمله 
پايه گذاران ســپاه پاسداران در همدان شده بود. 
همان طور كه من و شــما تا پيش از شهادتش، 
شــناخت چندانى از او نداشتيم و نمى دانستيم 
ســردار همدانى، در دوران جنگ، فرمانده لشكر 
32 انصارالحسين، فرمانده لشكر 16 قدس استان 

گيــلان، معاون عمليات قرارگاه قــدس و... بوده 
اســت و پس از جنگ تا فرماندهى سپاه محمد 
رســول االله(ص) و قرارگاه نجف اشرف و... پيش 
رفته است، همســر و خانواده اش هم بخصوص 
سال هاى نخست جنگ، او را پاسدار و رزمنده اى 
ساده مى دانستند. همسرش گفته است: «آن زمان 
ايشــان هر مسئوليتى هم كه در سپاه داشت، ما 
اطلاعى نداشــتيم و خبر نداشــتيم كه كارش 
چيســت و چه مى كند، چون از مسئوليت هاى 
خودشــان تعريف نمى كردند... يــك بار يكى از 
دوســتان ايشــان آمدند و گفتند: حاج حسين 
آنجا دارد غوغا مى كند... وقتى كه آمدند، ســؤال 
كردم، گفتند: نه اين ها شايعه است و اين طورى 

نيست...».

 سوريه كليد منطقه است
«مستشار نظامى» لقب و عنوانى است كه به درد 
محاورات ديپلماتيك مى خورد. سردار «همدانى» 
بيشــتر از همه اين عنوان هــا و لقب ها، در واقع 
مدافع حرم است. اما اين ها سبب نشود فكر كنيد، 
ســردارِ مدافع حرم كه در دانشگاه دفاع مقدس 
تجربه اندوزى كرده و پس از جنگ به دانشــگاه 
رفته و تئورى هاى جنگى و فرماندهى را خوانده، 
در سوريه بى گدار به آب زده و بدون اينكه چيزى 
از وضعيت حاكم بر منطقه بداند فقط و فقط به 
عشــق دفاع از حرم دوباره لباس رزم به تن كرده 
اســت. او در آخرين مصاحبه پيش از شهادتش 
گفته بــود: « رهبــر انقــلاب فرموده اند: عمق 
استراتژى ما سوريه است. ايران و سوريه در سال 
61 همزمان با هجوم آمريكا و اسرائيل به جنوب 
لبنان، منافع مشترك خود را تعريف كردند... اين 
منطقه يك منطقه مقدس است... گفته مى شود 
نزديك به 100هزار نفر از پيامبران الهى در اين 
منطقه دفن هستند... از نظر ژئوپلتيكى هم سوريه 
كليد اتصال ســه قاره اروپا، آسيا و آفريقاست...

آمريكايى ها نيامده اند حزب بعث سوريه را نابود 
كنند... خودشــان مى گويند، آمده ايم براى كوتاه 
كردن دســت ايران... سوريه كليد منطقه است. 
نســبت به عراق، لبنان و يمن، سوريه در اولويت 

است».

 مى خواستيم برگرديم
فرمانده با تجربه ايرانى در ســوريه كار دشوارى 
پيــش رو دارد. گمان نكنيد راحت و آســوده، با 
پســت و مقام فرماندهى و با سلام و صلوات به 
سوريه رفته و خون دل نخورده است. اين بخش 
از صحبت هايش را بخوانيــد: «زمانى كه من را 
انتخاب كردند، حدود 80 درصد سوريه به دست 
گروه هاى مسلح افتاده بود... آقاى سليمانى ما را 
آنجا معرفى كردنــد. يكى دو ماه فعاليت كرديم 

تا اينكه به هرحــال خدا كمك كرد و راه تعامل 
باز شــد. حزب بعث يــك در آهنين دارد و يك 
ديوار فولادى. به هيچ كس راه نمى دهد! شــبيه 
به معجــزه بود... هرچه مى رفتيم بــراى كار راه 
نمى دادند. مى گفتند: چه كمكى شما مى خواهيد 
بكنيد... مى گفتيم: هيچى آمديم تجربياتمان را 
انتقال بدهيم... ارتش سوريه مغرور هم هست... 
حتى يك بار هم مى خواستيم برگرديم، حضرت 
آقا فرمودند كه، سوريه مثل مريضى مى ماند كه 
خودش نمى داند مريض است، بايد به او بگوييد 
كه مريض است. دكتر نمى رود، شما بايد ببريدش. 
دكتر كه برود مى گويد دارو نمى خواهم... اين شد 
نسخه ما كه بايد در ســوريه بمانيم. حتى سال 
اول يك بار به دمشق حمله كردند و به كاخ هم 
رســيدند. در آن دوران همه فــرار كردند، حتى 
روس ها. فقط ما آنجا مانديم. آن ها باورشان شد 

كه ما تا آخرين لحظه در كنارشان هستيم...».

 آن 5000 نفر
آقاى فرمانده، دوران پس از جنگ، سال هاى دهه 
80، دوران فتنه و پس از آن در ايرانِ خودمان هم 
كار راحتى نداشت. حتى پس از شهادتش برخى ها 
از آن ها كه استادِ عوض كردن جاى شهيد و جلاد 
هستند از دخالتش در سركوب ناآرامى هاى فتنه 
88، داستان ها ساختند. داستان واقعى را اما خودِ 
سردار شــهيد پيش از شــهادتش تعريف كرد: 
«...سپاه تحت فرمان فرماندهى كل قوا عمل كرد. 
حضرت آقا فرمودنــد: در درگيرى هاى خيابانى 
كشته نمى پذيرم... در طول مدت اين اتفاقات از 
حدود 45 هزار بسيجى كه در صحنه بودند حتى 
يك فشنگ هم شليك نشــد... با كار اطلاعاتى 
اقدامى انجام داديم كه در تهران صدا كرد. 5000 
نفر از كســانى را كه در آشوب ها حضور داشتند 

ولى در احزاب و جريانات سياسى حضور نداشتند، 
بلكه از اشــرار و اراذل بودند، شناسايى كرديم و 
در منزلشان كنترل شان مى كرديم... بعد اين ها 
را عضو گردان كردم. اين گردان ها نشــان دادند 
كه اگر بخواهيم مجاهد تربيت كنيم بايد چنين 
افرادى كه با تيغ و قمه سر و كار دارند را پاى كار 

بياوريم...». 

 هماى لياقت
پيكِ شــهادت آمده بود، شــايد سر نماز، شايد 
بين خواب و بيدارى و پرسيده بود: آماده اى... از 
خداحافظى آخرش، از اينكه زن و فرزند را جمع 
كرده بود، ســفارش هايش را كرده بود و از سفر 
بى بازگشــتش گفته بود، مى شد اين را فهميد. 
«پروانه» خانم اول راضى نشده بود به رفتن. يك 
عمر رفتن هاى ســردار را ديده بود. رفتن هايى 
كه با هزار جور تلواســه و بى قرارى به بازگشت 
انجاميده بود. اين بار ديگر تحملش را نداشــت. 
اصرار كرده بود كه: حاجى نرويد... بمانيد... راضى 
نيستم. فقط وقتى به رفتنِ بى بازگشت همسرش 
راضى شده بود كه از او قول شفاعت گرفته بود... 
خبر شهادتش كه قطعى شد، خيلى ها تصوير سر 
بريده اش را هم منتشر كردند... تروريست ها در 
اخبار جعلى سر از تنش جدا كرده بودند! ماجرا 
اما اســارت و سر بريدن نبود. سحرگاه رفته بود 
تــا از منطقه درگيرى در جنوب شــرقى حلب 
بازديد كند... تروريست ها ماشين را ديده بودند... 
آتش پرحجم و رگبار گلوله ها، اختيار ماشــين 
را از راننده گرفته بــود... وقتى گرد و خاك فرو 
نشست، سردار، مجروح و بى رمق اما هنوز زنده 
بود... داشــت به هُماى لياقت كه روى شانه اش 
نشسته بود، لبخند مى زد... مرغِ روحش روز بعد 

در بيمارستان، هوايى شد.

دوشنبه  16 مهر 1397
16 28 محرم 81440 اكتبر 2018  سال سى و يكم  شماره 8800 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

 ايســتگاه / اميد ظرافتى   غروب هــاى پاييزى، 
هواى ابرى، آســمان تيره و من كه اين روزها حسابى 
غمگينم! غمگينــم مثل يك «ژن معمولى» كه با 10 
سال ســابقه «لگو بازى» در دوران كودكى، نمى تواند 
در وزارت راه و شهرسازى هيچ پست و مقامى بگيرد! 
و از آن طــرف مى بيند كه يــك ژن خوب با چند ماه 
سابقه ورزشى در پنج سالگى، كارمند كميته المپيك 

مى شود!
غمگينم مثل بازيگرى كه فكر مى كند خيلى خوشگل 
اســت! بازيگرى كه فكر مى كند هم بازيگر است، هم 
سوپراستار، هم خواننده، هم مجرى و هم مدل؛ اما در 

واقع هيچ كدام نيست!
ايــن روزها حالم خيلى خراب اســت. درســت مثل 
بازيگرى كه با شــوق و ذوق در اينســتاگرامش اعلام 
كرده، ســيزدهمين بازيگــر جذاب تاريخ ســينماى 
دنياســت، بالاتر از «تام كروز»! حتــى براى خودش 
كيك هم ســفارش داده و اين افتخار را با دوستانش 
جشــن هم گرفته لابد! اما دست آخر فهميده اشتباه 

كرده است!
وقتــى پايم را از خانه بيرون مى گــذارم و غروب هاى 
پاييــزى را مى بينــم، غم تمام وجــودم را مى گيرد و 
خودم را مى گذارم جاى كســى كه چند دقيقه پيش 
تلويزيــون را خامــوش كرده و به هــواى دلار 8000 
تومانى صف بســته جلوى صرافى، اما با دلار 15 هزار 
تومانى رو به رو شــده است و دارد دعاى خير مى كند 

براى رسانه هايمان!
حال و هواى پاييز امســال واقعاً عجيب اســت! من را 
ياد جوانى مى اندازد كه مدت هاســت بيكار اســت و 
حسابى از كمبود شغل، گرانى ارز و... شاكى است. اما 
يك مســئول گرامى با 73 سال سن و نزديك به 40 

شغل مديريتى، به او پيشــنهاد مى كند از مردم يمن 
ياد بگيرد كه لنگ مى بندند و نان خشك مى خورند!

دلگيرى پاييز مــن را ياد پيرمــردى مى اندازد كه با 
كوهى از مشــكل و مطالبه پيش وزير آمده اما وزير با 
خنده به او گفته: «خودت بمال»! و غمگين تر آنكه، به 
جاى اينكه مردم به حرف وزير بكنند، نماينده هايمان 
در صحن علنى مجلس، جلوى دوربين هاى تلويزيونى 

و هنگام پخش زنده، دستور وزير را اجرا كرده اند!
بگذريــم... پاييز فصــل عجيبى بوده اســت تا الآن...
عجيب تر از تمام پاييزهايى كه به عمرم ديده ام! خدا از 

اين به بعدش را بخير كند!

گزارش از شخص

پرنده تر زِ مرغانِ هوايى
7 فراز از زندگى و مبارزات سردار شهيد «حسين همدانى» 

ايســتگاه /«وحيــد ياميــن پور» 
يادداشت جالبى را درباره خودنمايى 
برخى از دختران بــه ظاهر محجبه 
در اينستاگرام منتشر كرده است كه 
در ادامــه، آن را مى خوانيد:« حضور 
تصويرى عفيفانــه  زنان و دختران در 
نما  متناقض  مســئله اى  اينستاگرام 
اســت. آن ها هم خود را مى پوشانند 

و هم به رخ مى كشند. نمايش شــيوه پوشش، نوعى ابزارِ ابراز هويت است. 
ازطرفى بايد پوشش و حيا و عفاف به عنوان يك هويت به چشم آيد و چشم 
پركن باشد و ازطرفى بايد مصداق عفاف و حجاب باشد و اين همان پارادوكس 
تصويرى شدن زنان محجبه است. خاصيت جلوه فروشى اينستاگرام بتدريج 

بر دختران غلبه مى كند و كشف حجابى تدريجى رخ مى دهد».

ايســتگاه / بعــد از تصويب لايحه 
FATF در مجلــس، مخالفت خود 
را با تصويــب آن اعلام كردند. برخى 
از پست هاى منتشر شده توسط اين 
كاربران را مى خوانيــد:« مارا به خير 
تو اميد نيســت! شــر مرسان!» قصه 
از نماينده هاى  اين روزهاى بعضــى 
مجلسمونه. شما كه به نفع مردم كارى 

انجام نمى ديد. لااقل با اين رأى هاى مخفيانه تون بيشتر از پيش بر جراحت 
ما نمك نپاشيد!...با تصويب FATF برگ برنده آمريكا براى مذاكره موشكى 
و منطقه اى امضا شد!...مجلس امروز فقط مزين است به قاب عكسى از امام 
(ره) نه راه و روش امام. اين مجلس امروز از هويت اســلامى و ملى خودش 

عبور كرده است».

ايســتگاه / بعضــى از بازارى هــا با 
كوچك تريــن تغييــر در قيمــت ارز، 
قيمت اجناس شان را چند برابر كرده 
و خون مردم را توى شيشــه مى كنند! 
اين بــار هم پس از افزايــش ناگهانى 
قيمت ارز، خيلى ها قيمت كالاهايشان 
را چند برابــر كردند، اما بعد از كاهش 
قيمت ارز، قيمت ها را تغيير ندادند! اين 

مسئله اعتراض بسيارى از اهالى فضاى مجازى را به دنبال داشت و اين افراد 
با راه اندازى كمپين #از_خودمان_شروع_كنيم از بازارى ها خواستند، قيمت 
اجناس شان را كاهش دهند. حالا بعضى از بازارى ها به كمپين اهالى مجازى 
پيوســته اند و قيمت كالاهايشــان را كاهش داده اند. كاربران هم براى تشكر، 

تصوير مغازه آن ها را منتشر مى كنند.

از خودمان شروع كنيمذات جلوه فروش اينستاگرام

مجاز آباد

 مجلس و قاب عكس امام

منهاى سياستطرح روز

كليدها

زنان در فيزيك
در  نيوساينتيســت  هفته نامــه 
گزارشى با عنوان «عيب در پايان 
جهان» يافته هاى چندين ســال 
گذشته در مورد اسرار هستى را 
با يافته هاى جديد بشر متناسب 
نمى داند. اين نشــريه در گزارش 
خود مى گويد هر چه انســان به 
عمق بيشترى از جهان هستى راه 
پيدا مى كند، قوانين دنياى واقعى، 
بيشتر شكننده و نامأنوس جلوه 
مى كند. نيوساينتيست همچنين 
در مقاله اى با عنــوان «زنان در 
فيزيك» به برنده شــدن جايزه 

نوبل فيزيك امسال توسط يك زن كه سومين زن تاريخ از اين حيث است، 
پرداخته و تأكيد دارد با وجود پيشرفت هايى كه زنان در اين حوزه داشتند، 

همچنان جنسيت گرايى بشدت در حوزه فيزيك به چشم مى خورد.

تفرقه عالى
هفته نامه ويــك در مقاله اى به 
شــرايط نگران كننده تفرقه در 
طيف هاى مختلف در آمريكا به 
خاطر جنجال انتخاب برت كاوانا 
به عنــوان قاضى ديــوان عالى 
ايالات متحده پرداخته اســت. 
كاوانا كه به خاطر اتهام تعرض 
جنســى بسيار خبرســاز شده 
بــود، در نهايت به عنوان قاضى 
ديوان عالى ايالات متحده؛ شايد 
تصميم گيرى  مرجع  قوى ترين 
در اين كشــور، انتخاب شــد تا 
ويك با تيتــر «تفرقه عالى» به 

تفرقه بزرگى كه انتخــاب او در ميان مردم موافق و مخالف او به وجود 
آورد، اشــاره  كند. اين نشريه همچنين در مقاله اى با عنوان «آيا ترامپ 
كانادا را تســليم كرد؟» موافقت كانــادا براى قرارگيرى در پيمان ميان 

آمريكا و مكزيك كه بسيارى را متعجب كرده زير ذره بين برده است.

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

اسم هايى شبيه برندها، انسان هايى شبيه كالاها

يكى از پديده هاى بســيار رايج امروز، شــيوع اسم هايى است كه هيچ بار 
فرهنگى ندارند.  شــيوع گسترده اسم هايى كه بيش از هر چيز تجارى به 
نظر مى آيند، در ميان آدم ها نشــان مى دهد كه حوزه تجارت و به عبارتى 
بيزينس حوزه اى است كه بر ساير حوزه ها پيروز شده است. نام هايى بدون 
هيچ شناســه فرهنگى و دينى يا با تأكيد بر برخى شناسه هايى كه هيچ 
مخاطبى را نمى راند و براى همه نوع مخاطبى مى تواند پذيرش داشته باشد، 
از اين دسته نام ها هستند كه انگار پيش فرض كالا انگاشته شدن انسان را 
با خود دارند و انگار انسان بايد با استفاده از اين نام بتواند بيشترين مخاطب 

و مشترى را جذب كند. 
ممكن است اين تأويل بدبينانه باشد، ولى به هر حال اين پديده شايسته 
توجه اســت. در حوزه كالا ممكن است، موضع نداشتن اسم و به تعبيرى 
بى هويتى باعث اقبال مشــترى شود چراكه مشترى ابزار را براى خودش 
مى خواهد و هرچه ابزار، حامل معناهاى كمترى باشــد، مشــترى گمان 
مى كند كه بهتر مى تواند ابزار را در خدمت خود بگيرد، اما درمورد انسان ها 

دقيقاً معنا داشتن است كه سرمايه اقبال خواهد بود. 
در همين دنياى امروز هم هنوز قهرمان هاى انســانى معنا دارند و به يك 
نظام معنايى وابسته اند. مى شود يكايك قهرمان ها و ابرمردها و ابرزن هاى 
ســينما را روى ميز كالبدشكافى نشانه اى بررسى كرد و نسبت آن ها را با 
اردوگاه هاى ايدئولوژيك دريافت. انسان بى موضع و فاقد معنا انسان نيست 
چراكه انسان به توانايى نطق و تفكر شناخته مى شود و تفكر بدون موضع، 
معنايى ندارد. مد رايجى اســت كه مدام به هم مى گوييم و مى گويند كه 
قضاوت نكن، ولى نمى دانيم كه معناى نهايى اين گزينه ساده اين است كه 
انسان نباش! شايد جمله درست تر اين باشد كه قضاوت نكن؛ مگر وقتى كه 

بتوانى درست قضاوت كنى. 
مشــهوراتى مثل قضاوت نكن و نبايد درباره ديگران قضاوت كنيم در هر 
دوره اى هســتند و بسيار هم هستند، ولى ما هم آدميزاديم و بايد قاعدتاً 
قضــاوت كنيم! درباره خــود همين حرف: «قضــاوت نكن »هم قضاوت 
مى كنيم و درنتيجه قضاوت صحيح يا غلط، آن را مى پذيريم يا نمى پذيريم.
به بحث اولمان برگرديم. به هرحــال آن اتفاق در نام گذارى هاى مردم ما 
افتاده اســت و همين است كه نام گذارى تبديل به يك بحران شده است! 
همه دنبال اسم هاى خاص و كم معنا هستند! متأسفانه واقعيت به همين 
تلخى اســت؛ حال آنكه در مهم ترين خانواده اســلام، مدام اسم ها تكرار 
شــده اند. پدران نام پدران خود را بر پسران خود گذاشته اند و همين است 
كــه در اين خانواده مقدس به نام هاى مباركى مثل محمد بن على و على 
بن محمد بر مى خوريم. يا در مهم ترين صحنه تاريخ اسلام يعنى عاشورا 
سه على كه فرزند يك پدر هستند با هم حضور دارند كه دو نفر آن ها به 
شهادت مى رسند. بينديشيم كه چقدر ماجراى نام گذارى هاى امروز ما براى 
فرزندانمان با نام گذارى هاى اولياى الهى مشابهت دارد و چقدر توجهات ما 

شبيه توجهات آن بزرگواران است ؟

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

 طرح / مازيار بيژنى 
 انتشار/ اينستاگرام«دكترسلام» 

پاييز عجيبى است امسال!
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